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سرمقاله

 مديريت تضاد منافع 
در تشكل های اقتصادی

موجود  وضعیت  بررســی 
تشــکل های اقتصادی در 
که  نشــان می دهد  ایران 
علیرغم تــاش روزافزون 
خصوصی  بخــش  فعالان 
برای ایفــای نقش موثرتر 
و  سیاســتگذاری ها  در 
تشکل ها  دولت،  با  ارتباط 

با استانداردها و الزامات اساسی فاصله ي زیادی 
دارند. ضعف در انســجام بخشی و همسوسازی 
مطالبــات و یا به عبــارت دقیقتــر ضعف در 
مدیریت تعارض و تضــاد منافع ذینفعان که از 
معیارهــای مهم حکمرانی به شــمار می رود از 
موانــع عمده ی نقش آفرینی مؤثر تشــکل های 

اقتصادی در تحولات اقتصادی کشور است.
استدلال دیدگاه ســنتی از تضاد منافع این 
اســت که باید از آن اجتناب کرد، زیرا نشــان 
دهنده یک ســوء عملکــرد در حرکت جمعی  
اســت. در دیدگاه سنتی تضاد منافع مترادف با 

تخریب بیان شده و غیرعقانی است. 
ولی دیدگاهی کــه هر نوع تضاد منافعی در 
آن نامطلوب در نظر گرفته می شــود، مورد نقد 
است و برای بهبود عملکرد جمعی یا سازمانی، 
باید علل تناقضات و تعارضات را ریشه یابی کرده 
و برای اصاح آن ها تاش کرد. در جوامع توسعه 
یافته برداشت از تعارض و تضاد منافع با دیدگاه 
ســنتی متفاوت است. در رویکرد نوین، تعارض 
منافع، یک نهاد جمعی هماهنگ و آرام احتمالا 
مبتا به ایســتایی و تزلزل می شود به طوری که 
دیگر قادر به پاسخگویی به چالش های محیطی 
نخواهد بود. در این رویکرد، تعارض حتی مورد 
تشــویق نیز قرار می گیرد که بــه نوعی باعث 
انگیزش رهبران گروه به منظور حفظ ســطح 
حداقلــی اختاف نظرها شــود که گــروه پویا 
و خاق بماند. از دیدگاه روابط انســانی، تضاد 
منافــع نتیجه طبیعــی و اجتناب ناپذیر در هر 
کنش جمعی و قابل پذیرش است. حتی گاهی 
اوقات تضاد منافع ممکن است به عملکرد بهتر 

یک گروه منجر شود. 
طبیعی اســت کــه تعارض و تضــاد منافع 
می تواند پیامدهای نامطلوبی داشــته باشــد و 
منجر به ناکارآمدی گروه یا سازمان شود. توسعه 
نارضایتی، کاهش اثربخشــی، عقب ماندگی در 
ارتباطات، کاهش انسجام صنفی و چیره شدن 
درگیری هــای شــخصی بر اهــداف جمعی از 
مهمتریــن تاثیرات منفی تعارض و تضاد منافع 
اســت. ولی از ســوی دیگر می تواند پیامدهای 
اثربخشی نیز داشته باشد. بهبود عملکرد، بهبود 
کیفیت تصمیمات، تحریک خاقیت و نوآوری، 
تشویق عاقه و کنجکاوی و ایجاد محیطی برای 
خود ارزیابی و تغییر از تاثیرات مثبت تعارض و 

تضاد منافع است.
ادامه در صفحه 2

 تشكل گرايي 
شرط اجتناب ناپذير توسعه

06
 تشكل ها و جايگاه آنها 
در رشد بهره وری

07
پدرام سلطانی
نایب رئیس اتاق ایران

محمدرضا انصاری
نایب رئیس اتاق ایران

ايده ايجاد نهاد فراقوه ای در راستای 
سیاست های اصل44 است 

صفحه 9

 نهاد فراقوه ای می تواند 
هماهنگ کننده سه قوه باشد

صفحه 8

رئیس اتحاديه تولیدکنندگان و صادرکنندگان نرم افزار ايران:

نهادفراقوهایمیتواندبهبهبودوضعیتکشورکمککند

صفحه 6

صفحه 4 و 5

عضو هیأت رئیسه اتاق ايران 
در گفت وگو با ماهنامه تشكل های اتاق ايران:

تشکل ها گنجینه 
 اطلاعات ناب 

اقتصادی هستند
نادر سیف

 معاون تشکل های اتاق ایران 

آنچه جایگاه تشکل ها را در 
اقتصاد مشخص می کند، ارتباط 
آنها با حاکمیت از یک سو و مراکز علمی 

و دانشگاه ها از سوی دیگر است. اگر 
تشکلی بتواند در این چارچوب حرکت 

کند، می تواند برای صنف خود و در 
 سطح بالاتر برای حرکت اقتصاد 

به سمت جلو، مؤثر باشد

ساماندهیرقابت؛حلقهوصل
تشکلگراییوبهرهوری
يادداشتی از علی اصغر زبردست، رئیس اتاق همدان

صفحه  5صفحه 4

تشکلهابایدموردوثوق
دولتباشند

يادداشتی از علی اصغر جمعه ای، رئیس اتاق سمنان

و  تولیدکننــدگان  اتحادیــه  رئیــس 
صادرکنندگان نرم افزار ایران با اشاره به 
این که بر اساس مطالعات صورت گرفته در مورد 
تجربه ایجاد نهادی فراقوه ای در دیگر کشــورها، 

این ایده می تواند به وضعیت کشور کمک کند، 
گفــت: باید مراقب بود پس از شــکل گیری آن، 

کارآمدی و پویایی این نهاد حفظ شود. 
محمدرضا طایــی، با تایید این پیشــنهاد، 

تصریح کــرد: اگر قرار باشــد این ســازمان یا 
ابروزارتخانه کارآمدی لازم را نداشــته باشــد و 
به نهادی دست و پاگیر تبدیل شود، بهتر است 

هیچ وقت ایجاد نشود.
صفحه 9

نگاهی به سلسله نشست های تشكل ها با هیأت رئیسه اتاق ايران

اهداف پیشبرد  به   هم افزایی تشکل ها 
می انجامد  بخش خصوصی   
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فراخوان چینی ها برای افتتاح مجدد حساب های مسدود شده 
نایب رئیس اتاق ایران و چین از فراخوان چینی ها برای افتتاح مجدد حساب های 

مسدودی خبر داد. 
مجیدرضا حریری از گام جدید چینی ها برای بهبود روابط بانکی با ایران خبر 
داد و گفت: بانک ABC چین، فراخوان جدیدی برای آن دسته از ایرانی هایی 
افزود:  وی  بود.  شده  مسدود  گذشته  ماه های  طی  آنها  حساب  که  داشته 
سرکنسولگری ایران در شانگهای، به طور رسمی این موضوع را اعلام کرده 

است؛ اما این اقدام چین نشان از رفع سوء تفاهم ها دارد و امیدواریم این روند ادامه داشته باشد.

اصلاح اقتصاد بیمار کشور، وفاق ملی می طلبد
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به ارتباط تنگاتنگ میان وزارت اقتصاد، بانک 

مرکزی و سازمان بورس گفت: اصلاح اقتصاد بیمار نیازمند وفاق ملی است.
ولی الله ســیف به اصلاح ساختاری بانک ها توســط بانک مرکزی  اشاره 
کــرد و گفت: بانک مرکــزی از ابتدای دولت یازدهــم در حدود ظرفیت 
قانونــی و مدیریتی خود در کنــار فعالیت های جاری به حوزه های اصلاح 
 ســاختار مرتبط با مأموریت هایش ورود کرد. مهار تورم افسارگســیخته، 

مدیریت نرخ ارز، ساماندهی مؤسسات مالی و اعتباری غیرمجاز و... از جمله این دستاوردهاست.

اقتصاد کلان

اخبـــار

سفیر ایران در افغانستان خبر داد
165 شرکت افغان برای فعالیت 

در چابهار مجوز گرفتند 
برای  تاکنون  ایــران  دولت 
165 شــرکت افغــان بــرای 
ســرمایه گذاری و فعالیــت در 
منطقه تجاری آزاد بندر چابهار، 
مجوز فعالیت صادر کرده است.

شبکه طلوع افغانستان اعلام 
کرد: دولت ایران تاکنون برای 165 شــرکت افغان 
به منظور سرمایه گذاری و فعالیت در منطقه تجاری 

آزاد بندر چابهار، مجوز فعالیت صادر کرده است.
این شبکه به نقل از ســفیر ایران در افغانستان 
گفته اســت از بین 5۰۰ شرکتی که مجوز فعالیت 
آن ها در منطقه تجاری آزاد چابهار صادر شده است، 

165 شرکت از افغانستان هستند.
طبق اظهارات سفیر ایران در افغانستان، ایران به 
تلاش خود برای برقراری پرواز کابل- چابهار- دبی 
به منظور تسهیل دسترسی سرمایه گذاران افغان به 

بازارهای جهانی ادامه می دهد.
مــی ۲۰16  در  افغانســتان،  و  هنــد  ایــران، 
موافقت نامــه ای را به امضا رســاندند که به موجب 
آن بــه تاجران افغان اجازه می دهد در بندر چابهار 
سرمایه گذاری کنند و از این بندر برای فعالیت های 

اقتصادی خود استفاده کنند.

گزارش مرکز آمار و اطلاعات اقتصادی اتاق ایران از محیط کسب 
و کار در پاییز 96 نشــان می دهد که فضای کسب و کار در این 
فصل نسبت به فصل گذشــته با عقبگرد مواجه شده و فعالان اقتصادی 
شــرکت کننده در این پایش معتقدند برآیند مولفه های کسب و کار به 

سمت معکوس حرکت کرده است.
جدیدترین گزارش پایش ملی محیط کســب و کار منتشر شد. مرکز 
آمار و اطلاعات اقتصادی اتاق ایران که طبق قانون بهبود محیط کســب 
و کار به عنوان مســوول پایش محیط کســب و کار اســت، نتایج پایش 
این شاخص در پاییز ســال جاری را منتشر کرد. این گزارش حکایت از 
کاهش کیفیت محیط کسب و کار برای دومین فصل متوالی دارد. فعالان 
اقتصادی که به عنوان مرجع مشارکت کننده در این پایش به مولفه های 
مربوط به فضای کســب و کار نمره می دهند،  وضعیت فضای کسب و کار 
در فصل پاییز را بدتر از فصل تابستان ارزیابی کرده اند. این در حالی است 
که ارزیابی آن ها از محیط کســب و کار در تابستان نیز نشان دهنده بدتر 

شدن فضا نسبت به بهار امسال بود. 
بر اســاس نتایج حاصل از پایش ملی محیط کسب وکار ایران در پاییز 
1396، رقم شاخص ملی، 5.85 )نمره بدترین ارزیابی 1۰ است( محاسبه 
شــده که تا حدودی بدتر از وضعیت این شاخص نسبت به ارزیابی فصل 
گذشته )تابســتان 1396 با میانگین 5.77( است. همچنین این ارزیابی 
بیانگر آن است که از دید فعالان اقتصادی مشارکت کننده در این پایش، 
وضعیت اکثر مؤلفه های مؤثر بر محیط کسب وکار ایران در پاییز 1396، 

تا حدودی نامساعدتر شده است.
در پاییــز 1396، فعالان 
مشــارکت کننده  اقتصادی 
در این پایش، ســه مؤلفه: 
غیرقابــل  و  بی ثباتــی 
قیمت ها  بــودن  پیش بینی 
)مواد اولیــه و محصولات(، 
مالــی  تأمیــن  دشــواری 
بی ثباتــی  و  بانک هــا  از 

سیاست ها، مقررات و رویه های اجرایی ناظر به کسب وکار را نامناسب ترین 
و سه مؤلفه: محدودیت دسترسی به برق، محدودیت دسترسی به سوخت 
)گاز، گازوئیل و...( و محدودیت های دسترســی به ارتباطات )تلفن همراه 
و اینترنت( را مناسب ترین مؤلفه های محیط کسب وکار کشور نسبت به 

سایر مؤلفه ها ارزیابی کرده اند.
در هــر 4 دوره قبلی پایش فضای کســب و کار از ســوی اتاق ایران، 
دشواری تأمین مالی از بانک ها به عنوان نامساعدترین مولفه کسب و کار 

ارزیابی شــده بود اما در دوره پائیز 1396، بی ثباتی و غیرقابل پیش بینی 
بودن قیمت ها )مواد اولیه و محصولات(، نامساعدترین مؤلفه کسب و کار 
ارزیابی شده است. محدودیت  دسترسی به برق در هر 5 دوره اجرای طرح 

مساعدترین مولفه کسب وکار ارزیابی شده است.

وضعیت استان ها در شاخص کسب و کار
 بر اســاس یافته های این طرح در پاییز 1396، استان های کرمانشاه، 
خراسان شمالی و ایلام به ترتیب دارای بدترین وضعیت محیط کسب وکار 
و استان های گیلان، خراسان جنوبی و مازندران به ترتیب دارای بهترین 
وضعیت محیط کســب وکار نسبت به سایر استان ها ارزیابی شده اند. قابل 
ذکر اســت که عدد شاخص در یک استان کشور دارای نوسان قابل توجه 
)بیش از 1۰ درصد( نسبت به فصل گذشته بوده که عمدتاً به دلیل تغییر 

در تعداد پرسشنامه های تکمیل شده در آن استان  بوده است.

شرایط بخش های اقتصادی
براســاس نتایج این پایش در پاییز 1396، وضعیت محیط کسب وکار 
در بخش کشــاورزی در مقایسه با بخش های صنعت و خدمات مناسب تر 
ارزیابی شده است. در بین رشته فعالیت های اقتصادی، رشته فعالیت های: 
1- آموزش ۲- ســاختمان و 3- استخراج معدن، به ترتیب دارای بدترین 
وضعیت کســب وکار و رشته فعالیت های: 1- اداری و خدمات پشتیبانی، 
۲ - خدمات مربوط به تأمین جا و غذا و 3 - ســلامت انسان و مددکاری 
اجتماعی، به ترتیب بهترین وضعیت کسب وکار را در مقایسه با سایر رشته 

فعالیت های اقتصادی درکشور داشته اند.
عمومی  نظریه  اساس  بر 
کارآفرینی شــین، شاخص 
کســب وکار  محیط  ملــی 
پاییز 1396، عدد  در  ایران 
6.۰3 )عــدد 1۰ بدتریــن 
ارزیابی است( به دست آمده 
اســت که تا حدودی بدتر 
از وضعیت این شــاخص در 
ارزیابی فصل گذشــته )تابستان 1396 با میانگین 5.9۲( است. میانگین 
ارزیابی محیط اقتصادی عدد 5.96 اســت که در ارزیابی فصل گذشــته 
عدد 5.84 حاصل شــده بود و میانگین ارزیابی محیط نهادی عدد 6.۰8 
است که در فصل گذشته عدد 5.98 ارزیابی شده بود. نگاه اجمالی نشان 
می دهد همانند فصل گذشــته محیط جغرافیایی با عدد 4.39 و محیط 
مالی با عدد 7.97 به ترتیب مســاعدترین و نامســاعدترین محیط ها بر 

اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین بوده اند.

نتایج پایش ملی محیط کسب و کار اعلام شد:

افت شاخص کسب و کار در پاییز96

رئیس هیأت عامل سازمان گسترش 
و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( گفت: 
جای بیش از 5۰۰ هزار دستگاه خودرو در بازار 
کشور خالی است و باید برای پرکردن این بازار 

برنامه ریزی کنیم. 
 منصــور معظمی با بیان ایــن که صنعت 
خودرو در حال تیک آف اســت، گفت: مجموع 
تولیدات از ســال 47 تــا 57 حدود ۲4۰ هزار 
دســتگاه بود، اما از ســال 57 تا امروز نزدیک 
به ۲1 میلیون دســتگاه خودرو در کشور تولید 
شده است. وی با اشــاره به گزارشی که اعلام 
شــده ایران از نظر رتبه بندی تولید در جایگاه 
16 اســت، تصریح کرد: من فکر می کنم ما در 

جایگاه 14 یا 15 هســتیم و این نشان دهنده 
جایگاه و توان صنعت خودرو کشــور است. وی 
گفت: عــلاوه بر بازار خوبی کــه حوزه خودرو 
دارد، فرصت طلایی نیز برای ســرمایه گذاران 
وجود دارد؛ صنعت خــودرو ایران یک صنعت 
مونتاژ اســت و امروز در بعضی از بازارها حضور 

صادراتی داریم. این مقام مسئول افزود: صنعت 
خودرو ایران از حالت مونتاژ به طراحی محصول 
رســیده است و با سیاســت های جدی وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت اگــر چه صنعتگران 
روزهای ســخت تری را پشــت سر می گذارند 
امــا رضایتمندی مردم در بخــش کیفی را به 
دنبال دارد و تــلاش می کنیم رضایت مردم را 
در این زمینه کســب کنیم. معظمی با اشــاره 
به نقــش 3 درصدی در تولید ناخالص داخلی، 
گفت: این نشانگر پیشران بودن صنعت خودرو 
است. معظمی پرداختن به صنعت قطعه سازی 
را ضــروری توصیف کرد و گفت: اگر این اتفاق 

نیفتد، شاهد واردات خودرو خواهیم بود.

 مديريت تضاد منافع 
در تشكل های اقتصادی

ادامه از صفحه نخست
تضاد منافع فرآیندی اســت که طی آن منافع 
یک طرف تحت مخالفت یا تاثیر منفی طرف دیگر 
قــرار می گیرد و به مرور زمــان به وجود می آید و 
همانطور که ســطح بــالای تضــاد و تعارض در 
تشــکل ها مخرب اســت، عدم وجود تعارض هم 
می تواند نتایج منفی ای داشــته باشــد. بنابراین 
میــزان متناســبی از تعارض در تشــکل ها امری 
اجتناب ناپذیر اســت. ولی تشــکل ها باید بتواند 
با کشــف پیچیدگی ها و اختلافــات، دلایل بروز 
تعــارض و تضاد منافع چــه از منظر داخلی )بین 
فعــالان و اعضای مرتبط( و چــه از منظر بیرونی 
)ســایر ذینفعان محیط کسب و کار( را به درستی 

شناسایی و آن را مدیریت کنند. 
یکــی از مــواردی که ســبب عــدم موفقیت 
تشــکل ها در مدیریــت تضــاد منافع می شــود، 
رویکردهای غلط در مذاکرات اســت. رویکرد برد 
- برد در مذاکرات یکی از کلیدی ترین راهکارهای 
حل تعــارض و پیشــگیری از ایجــاد تنش های 
بعدی به شــمار می رود. مصالحه گر بودن به جای 
اســتفاده از قــدرت، تنش زدایی بجای تشــدید 
اختلاف ها، حفظ  هارمونی و ایجاد صدای واحد، از 
راهکارهای مدیریت تضاد منافع با محیط بیرونی 
تشکل ها و رهبری و تصمیم گیری مشارکتی، عدم 
دخالت مشکلات شخصی در مسائل و اختلافات،  
راه حل هایی بــرای مدیریت تعارض و تضاد منافع 

محیط داخلی تشکل هاست.

سرمقاله

رئیس هیأت عامل ایدرو عنوان کرد:

جایگاه شانزدهم برای خودروسازی ایران در دنیا

 پاییز
95 

زمستان 
95

 بهار 
96

تابستان 
96

 پاییز
96 

درصد تغییرات *

فصل مشابه سال گذشتهفصل گذشته

5/865/835/695/775/851/31-0/17

شاخص ملی محیط کسب  و کار - میانگین کل

* مثبت بودن درصد تغییرات به معنای بدترشدن وضعیت نسبت به دوره گذشته است.



ورود سالانه ۲۰۰ هزار تن پوشاک به کشور
افسانه محرابی از مجموع 510 هزار تن نیاز سالانه کشور به پوشاک، حدود 

200 هزار تن به صورت واردات رسمی یا قاچاق به کشور وارد می شود.
مدیرکل دفتر صنایع نســاجی و پوشاک وزارت صنعت با اشاره به نیاز 510 
هزارتنی سالانه کشور به پوشاک گفت: حدود ۳10 هزار تن از نیاز کشور به 
پوشاک در داخل تولید و 200 هزار تن دیگر از طریق واردات رسمی یا قاچاق 
تأمین می شود. وی افزود: ارزش پوشــاک موردنیاز کشور در سال، ۳2 هزار 

میلیارد تومان است که فقط 22 هزار میلیارد تومان معادل ۷0 درصد آن در داخل تولید می شود.

نرخ تورم دی ماه ۱۰ درصد است
بعد از این که آمارهای بانک مرکزی حاکی از آن بود که نرخ تورم در آذرماه 
دو رقمی و به 10 درصد رسیده است، این رقم  برای دی ماه نیز تکرار شد.

براین اساس تغییرات شاخص بهای کالا و خدمات مصرفی در 12 ماهه منتهی 
به دی ماه و به عبارتی تورم کل به 10 درصد رسیده است. همچنین تورم نقطه 
به نقطه ۹.5 درصد و تورم ماهانه 0.۴ درصد ثبت شده است.همچنین جزییات 
تورمی در ماه دهم ســال جاری بیانگر آن است که بیشترین تورم مربوط به 

گروه خوراکی ها و آشامیدنی ها با 15.1 و کمترین به گروه دخانیات با ۳.1 درصد بوده است.
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زیرذرهبین

امور بین الملل انجمن ملی صنعت 
و تجارت تایوان زیر ذره بین

یکــی از کارکردهای اساســی CNAIC ارتقای 
تجــارت بین الملل و ســرمایه گذاری برای جامعه 
تجاری تایوان است. به منظور تحقق این ماموریت، 
انجمن کمیته روابط بین الملل را در ســال 1۹۷۹ 
به وجود آورد که 60 عضو فعلی آن از بهترین های 
جامعه تجاری تایوان هستند. آن ها به صورت مداوم 
با هم جلسات و ملاقات هایی را برگزار می کنند و با 
همراهی هم امور بین المللی انجمن را پیش می برند.

انجمن ملــی صنعت و تجارت تایــوان در عین 
حال از مهمانان شناخته شــده به منظور شرکت در 
انجمن های تجــاری بین المللــی در تایوان دعوت 
می کند که باعث می شود جامعه تجاری تایوان بتواند 
از روندهای توسعه اقتصاد جهانی اطلاع بهتری پیدا 
کند. از سوی دیگر، این سازمان هیأت های نمایندگی 
تجاری بسیاری در زمینه های تجارت و سرمایه گذاری 
شــکل می دهد تا با بازدید از کشــورهای خارجی، 
بتوانند دسترسی آن به بازارهای جهانی را گسترش 
دهند. نشست تجاری بین المللی یکی از نشست هایی 
است که به صورت سالانه توسط این انجمن برگزار 
می شود و در ســال 201۷ نیز در روز شانزدهم ماه 
مه تشکیل شد. معاون اداره تجارت خارجی تایوان، 
عضو کمیته تسهیل گمرک و تجارت اتاق بازرگانی 
بین الملل و دبیرکل اداره گمرک وزارت اقتصاد تایوان 
از مهمانان اصلی این نشست بودند که از سال 2008 

به بعد به صورت منظم برگزار شده است.
این انجمن هر سال به عنوان بازدیدکننده، اعضای 
خود را به خارج کشــور نیز می فرســتد و این اتفاق 
در ســال 201۷ نیز در چند رخداد مختلف صورت 
گرفت. سال گذشته میلادی معاون دبیرکل انجمن 
در یک رویداد ســرمایه گذاری و همکاری مشترک 
در هند شــرکت کرد، دبیــرکل انجمن در دهمین 
 CACCI کنگره اتاق جهانی و سی و یکمین کنفرانس
در سپتامبر حضور داشــت، یک هیأت مشترک از 
CNAIC و انجمن فرهنگی و اقتصادی چین-اندونزی 
)SICEA( در ماه  آگوســت در اندونزی گرد هم آمد 
و معاون هیأت مدیره انجمــن در اواخر ماه جولای 
از هشتمین نشســت تجارت  آسیایی )ABS( بازدید 
کرد. از طرف دیگر، انجمن هر سال میزبان مهمانان 
خارجی بسیاری است که سال 201۷ هم تفاوتی از 
این نظر نداشت. در اواخر سال اعضای پارلمان اروپا از 
انجمن بازدید و با مقامات ارشد آن دیدار و گفت و گو 
کردند. اوایل همان ماه مســئول تجاری انستیتوی 
آمریکا در تایوان به انجمن ســر زد و مسئولان اداره 
تجارت، صنعت و توریسم استان میاگی ژاپن نیز در 

اواخر نوامبر، مهمان انجمن بودند.
انجمن ملی صنعت و تجارت چین تایپه از شرکت 
در هشتمین نشست تجارت  آسیا )ABS( به عنوان 
یکی از مهم ترین فعالیت های خود در سال 201۷ 
یاد می کند. در روز بیســت و پنجم ماه جولای سال 
گذشته میلادی، نمایندگان 12 سازمان تجاری از 
10 کشور  آسیایی در ســئول واقع در کره جنوبی 
گرد هم آمدند تا در این نشســت به سازمان دهی 
فدراســیون صنایع کره )FKI( و فدراسیون تجاری 
ژاپن )Keidanren( شــرکت کننــد. معاون رییس 
هیأت مدیره CNAIC عضو ارشــد شرکت کننده از 

این انجمن در نشست بود.

اقتصاد کلان

انجمن ملی صنعــت و تجارت تایوان )CNAIC( یک ســازمان 
خصوصی، مســتقل و غیرانتفاعی از گروه های اصلی بازرگانی و 
صنعتی، مؤسســات مالی، انجمن های تجاری، صنعتگران و تجار تایوان 

محسوب می شود.
در سال 1۹52 یک اتاق بازرگانی موقت تشکیل شد که بعدها به عنوان 
نخســتین اتاق تجاری در ســطح ملی، به انجمن ملی صنعت و تجارت 
تایــوان تغییر نــام یافت و با هدف حمایت از توســعه صنایع و بازرگانی 
سیاســت های اقتصادی کشور به فعالیت خود ادامه داد. یونگ چانگ سو 
که در ســال 1۹52 در همراهی با دیگر رهبران تجاری پیشنهاد تاسیس 
اتاق بازرگانی موقت را داده بود، از سال 1۹52 تا 1۹61 مسئولیت هدایت 
این اتاق و بعد انجمــن را بر عهده گرفت. در حال حاضر پور-فونگ لین 
رئیس هیأت مدیره گروه شیشــه تایوان مسئولیت هدایت هیأت مدیره 
انجمن را بر عهده دارد که در روز بیست و ششــم جولای سال 201۴ به 

این مقام دست پیدا کرد. 
طی یک دهه گذشــته، ماموریت CNAIC جهت گیری تازه ای به خود 
گرفته و حالا این ســازمان در راستای ترفیع روابط اقتصادی بین المللی 
فعالیت می کند و در راستای همین هدف هم »کمیته روابط بین المللی« 
خود را تاســیس کرده اســت. این انجمن از طریق ارتباط خود با بخش 
خصوصی توانسته همکاری تجاری و صنعتی اش با دیگر کشورها را قوی تر 
کند، به خصوص با آن دســته از کشورهایی که روابط دیپلماتیک رسمی 
با تایوان ندارند. این انجمن تا به حال تفاهم نامه های همکاری اقتصادی با 
اتاق های بازرگانی و همچنین فدراسیون های صنعتی فعال در ۴0 کشور 
امضا کرده و توانسته تفاهم نامه های مشترک بسیاری را به منظور تأمین  
ضمانت ســرمایه گذاری، کاهش تعرفه های گمرکی و تسهیل فرآیندهای 

صدور ویزا به سرانجام برساند. 
در مــاه مه ســال CNAIC ،1۹66 موفق به ســازمان دهی مشــترک 
کنفدراسیون اتاق های بازرگانی و صنایع آسیا و اقیانوسیه )CACCI( شد و 
در ماه نوامبر همان سال نیز مجدد به عضویت در اتاق بازرگانی بین الملل 
)ICC( درآمد. به این ترتیب، این انجمن توانست با چشم انداز شراکت در 
جامعه تجاری جهانی به عضویت فعال دو ســازمان تجاری شناخته شده 

بین المللی دربیاید.
طی 62 سال گذشــته انجمن توانسته نقش مهمی در ارتقای اقتصاد 
تایوان و تبدیل آن به کشوری صنعتی ایفا کند. نقش آفرینی CNAIC باعث 
شــد تایوان بتواند از فقر و عقب گــرد رهایی یابد، در حالی که ماموریت 
و اهداف اصلی این ســازمان طی چند دهه اخیر حتی با وجود تغییرات 
ســریع تایوان تغییری نکرده است. این انجمن در تلاش است با حرکت 
به سمت جلو و ورود به قرن بیست و یکم، به طور مستمر ترفیع نوآوری و 
توسعه سریع در صنایع و بازرگانی تایوان را دنبال کند و این کار را با هدف 
»حفظ رشد پایدار اقتصادی در راستای روند جهانی سازی« انجام می دهد.

ساختار
اعضای ارشد این انجمن شامل رئیس هیأت مدیره، معاون رئیس هیأت 
مدیــره، مدیران اجرایی هیأت مدیره، مدیران هیأت مدیره، رییس هیأت 

ناظران، ناظران اجرایی هیأت مدیره و ناظران هیأت مدیره می شود.
انجمن از چهــار بخش مجمع عمومی، هیأت ناظــران، هیأت مدیره 
و دبیرخانه تشــکیل شده اســت. مجمع عمومی که ملاقات هایی سالانه 
دارد، بدنه ارشد انجمن اســت. هیأت مدیره و هیأت ناظران از ۳۳ مدیر 
و 11 ناظر تشــکیل شــده که از میان آن ها 11 نفر مدیــر اجرایی و ۳ 
نفر ناظر اجرایی هســتند. بیشتر رئیس های هیأت مدیره و مدیران عامل 
کنگلومره های صنعتی بزرگ کشور از اعضای هیأت های مدیره و ناظران 

CNAIC هستند.
یک »گروه مشــاوران« تشکیل شــده از مشاوران ارشــد، مشاوران و 
1۴ کمیته هم تحت نظر رئیس هیــأت مدیره فعالیت می کنند. کمیته 

سیاست های صنعتی و بازرگانی، کمیته فایننس و مالیات، کمیته مسائل 
پولی، کمیته روابط کار، کمیته روابط بین الملل، کمیته روابط ســرزمین 
اصلی چین، کمیته ارتباطات و انتقال، کمیته توریســم، کمیته نوآوری 
صنعتی، کمیته صنایع فرهنگی و خــلاق، کمیته خدمات اعضا، کمیته 
روابــط قانون گذاری، کمیتــه روابط کارآفرینان جوان و کمیته توســعه 

منطقه ای این 1۴ کمیته هستند.
دبیرخانه انجمن از اداره امور داخلی، اداره امور ســرزمین اصلی چین، 
اداره اموربین الملل، اداره امور اداری و اداره صنایع جهانی و بازرگانی و تیم 

تدوین ماهانه تشکیل شده است. 

کارکردها
از کارکردهای اجرایی این سازمان می توان به هماهنگی و تقویت درک 
مشترک در میان صنعتگران و تجار در داخل و خارج تایوان، حفظ ارتباط 
همیشگی با ســازمان های صنعتی و بازرگانی هم در تایوان هم در خارج 
به منظور ترفیع همکاری اقتصادی بین المللی و توســعه تجارت خارجی، 
معرفی مفهوم مدیریتی جدید و همچنین دانش تکنیکی پیشــرفته در 
ارتباط با صنعت و تجارت و ارایه پیشــنهادهای سازنده از سوی نهادهای 

تجاری به دولت نام برد.
کمــک به بنگاه ها در توســعه از طریق ارایه اطلاعــات به روز، کمک 
بــه حل و فصل اختلافات در میــان اعضای انجمن یا بیــن اعضای خود 
و بنگاه هــای تجاری خارجــی، انجام مطالعات گســترده درباره محیط 
کسب و کار صنایع و تجارت های داخلی و خارجی و برگزاری جلسات بحث  
و گفتگو درباره مسایل اقتصادی فعلی و توسعه صنایع از دیگر کارکردهای 

انجمن هستند.

عضویت
هر فرد یا ســازمانی که مشــغول فعالیت های صنعتی یا بازرگانی در 
تایوان یا خارج باشد می تواند پس از دریافت تاییدیه هیأت مدیره انجمن، 
تبدیل به یکی از اعضای فردی یا سازمانی آن شود. در حال حاضر انجمن 
در حدود 1۴00 عضو دارد. اعضای انجمن شــامل شرکت های خوشه ای 
)کنگلومره ( تجاری و بنگاه های کوچک و متوســط می شود. بیش از 80 
درصــد از 50 کمپانی برتر تایوان عضو CNAIC هســتند. در حال حاضر 
رهبران ارشد تجاری و کمپانی های هر دو بخش صنایع و بازرگانی اعضای 
این انجمن هستند که آن را تبدیل به یک سازمان تجاری بسیار تاثیرگذار 

و بانفوذ در تایوان کرده است. 

مجله انجمن
این انجمن یک مجله نیز منتشــر می کند که تا بــه حال مقاله های 
متنوعی از جمله مطالبی در مورد فرا رســیدن نســل ۴G، سرعت های 
بالاتر و توقف های کمتر در شــبکه های اینترنتی، رشــد چشــمگیر در 
عرصــه ارتباطات، فرصت های جدید تجاری، انفجار تجارت الکترونیکی و 
شکل گیری دنیایی جدید پر از فرصت های متنوع با یکه تازی نرم افزارهای 

کاربردی تازه در آن به چاپ رسیده است.
ایــن انجمن همچنین در قســمت ارتباطات نزدیک تــار نمای خود 
وزارت امور خارجه، شورای برنامه ریزی و توسعه اقتصادی، وزارت اقتصاد، 
دفتر تجارت خارجی، دفتر توسعه صنعتی، اداره خدمات سرمایه گذاری، 
کمیسیون ســرمایه گذاری، ســازمان صنایع کوچک و متوسط، شورای 
توســعه تجارت خارجی تایوان، انجمن همــکاری اقتصادی بین المللی 
چیــن، کنفدراســیون اتاق های بازرگانی و صنایع آســیا و اقیانوســیه، 
سازمان ســرمایه گذاری در تایوان، فدراسیون اتاق های بازرگانی و صنایع 
هندوســتان، سازمان بازرگانی و ســرمایه گذاری برزیل و سازمان توسعه 

تجارت تایوان را معرفی کرده است.

 نگاهی به ساختار انجمن ملی 
صنعت و تجارت چین تایپه )تایوان(
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مشکلقاچاقکالاتنهابابرخوردقضاییبرطرفنمیشود
وزیر اقتصاد گفت: این بحث را با مجلس مطرح کرده ایم که اجازه دهند برخی 
از کالاها از جمله کالاهای صنعتی و واسطه ای، فروخته شوند و درآمد حاصل، 
در اختیار صنایع مشابه آن در داخل پرداخت شود. این پیشنهاد کماکان در 

کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی معطل مانده است.
کرباسیان همچنین به اقدامات انجام شده در حوزه تأمین منابع خارجی اشاره 
و تاکید کرد: انتظار از بخش خصوصی این است که با سرعت بیشتری در بهره 

مندی از این منابع عمل کند. البته می دانیم مسیر ورود سرمایه خارجی نیاز به اصلاحاتی دارد.

مالیاتکسبوکارهایاستارتآپیپیگیریمیشود
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: دغدغه فعالان حوزه کسب 
و کارهای نوپا، بیمه و مالیات است که به عنوان یک طرح فوریتی از سوی 
نهادهای ذی ربط از جمله سازمان فناوری اطلاعات در حال رسیدگی است.

رسول سراییان، معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به مشکلات 
قضایی و برخورد سلیقه ای با استارت آپ ها گفت: در نشست با استارت آپ ها 
مســئله تماس از سوی برخی ارگان ها با شــماره های خصوصی به منظور 

حذف برخی از محتواها مطرح شد که نمونه ای از برخورد سلیقه ای با استارت آپ ها است. 

یادداشت

ساماندهی رقابت؛ حلقه وصل 
تشکل گرایی و بهره وری

بــه گفتــه صاحب نظــران، 
بهره وری پایین یکی از عوامل 
کندی یا توقف رشد اقتصادی 
ایــران طــی ســال های  در 
گذشته بوده که سیاست های 
منســجمی باید برای رفع آن 
در پیش گرفــت. این اعتقاد 
هم وجــود دارد کــه تقویت 

تشــکل های اقتصادی می تواند اثرات ملموسی بر 
افزایش نرخ بهره وری و رشد اقتصادی داشته باشد.

بهره وری اســتفاده مطلوب و بهینه از امکانات 
موجود اعــم از نهاده های تولید، زمان و ســرمایه 
برای تحقق اهداف سیســتم است که در سه سطح 
خرد و میانه و کلان اندازه گیری می شــود. در عین 
حال بهره وری مشــتمل بــر دو مؤلفه »کارآیی و 
اثربخشــی« در ارتباط با کار است. کارآیی، توانایی 
ارائه داده بیشتر از ستانده کمتر و اثربخشی، تطبیق 

نتایج با اهداف است.
 تشکل های بخش کارفرمایی و تشویق صاحبان 
کسب و کار و بنگاه های اقتصادی به عضویت در آنها 
برای تعقیب منســجم مطالبات و خواسته های این 
بخش مؤثر اقتصادی است. همانطور که تشکل های 
کارگــری نقش مهم و موثری در پیگیری مطالبات 
این طبقــه دارند، به همان نســبت تشــکل های 
کارفرمایــی هــم از این ظرفیــت برخوردارند تا با 
ایجاد روابط و ســازوکارهای راهگشا، سیاست ها و 
برنامه های مصوب را درراستای تسهیل شرایط برای 
فعالیت اقتصادی و ایجاد شــفافیت و رقابت فراهم 
کننــد و ضمن صیانت از منافــع فعالان اقتصادی 
و صاحبان ســرمایه، منافع کارگران و دیگر اقشار 
جامعه را نیز از طریق روان سازی فعالیت اقتصادی 

و کمک به ایجاد اشتغال پایدار تضمین نمایند.
در این میان حلقه وصل تشــکل گرایی و بهره 
وری چیست یعنی چه ارتباط مستقیمی میان این 
دو متغیر می توان برقرار کرد تا تقویت یکی موجب 

ارتقای دیگری شود؟
همانطور که اشــاره شــد انســجام بخشی به 
فعــالان اقتصــادی و تضمین منافــع کارآفرینان 
و ســرمایه گذاران بــا ایجاد و تقویت تشــکل های 
کارفرمایــی حاصل می آید. نتیجه این دســتاورد، 
سازماندهی »رقابت« در چارچوبی قابل فهم، سازنده 
و روشن است. منظور از رقابت با اوصاف مذکور، هم 
افزایی بنگاه های اقتصادی در برابر رقبای بین المللی 
و مهار بازارشــکنی های غیر ضروری از یک ســو، 
در عین تضمیــن فعالیت های رقابتــی در فضای 
شــفاف داخلی از ســوی دیگر با توجه به اهداف و 
استراتژی های کلان اقتصادی )افزایش صادرات غیر 
نفتی و توان تولیدی( اســت که طبیعتاً به افزایش 

بهره وری در سطوح مختلف می انجامد.
به عنوان مثال اگــر واحدهای تولیدی فعال در 
حوزه مصالح ســاختمانی، تشــکل متبوع خود را 
داشته باشند و در آن چارچوب به فعالیت بپردازند، 
از ایــن مزیت برخوردار می شــوند تا ضمن رقابت 
درونی و افزایش بهــره وری به منظور حفظ خود 
در بازار، به صورت منســجم در مذاکرات با رقبا و 

شرکای بین المللی حضور پیدا کنند.

تشــکل های اقتصادی قادرنــد با ارائه 
نظرات مشورتی خود به کمیسیون های 
تخصصــی و دیگــر ارکان زیرمجموعه پارلمان 
بخش خصوصی کشــور، امــکان تهیه نظرات 
مشــورتی عمیق تر و جامع تر را بــرای ارائه به 
سه قوه فراهم ســازند. در همین راستا معاونت 
تشکل های اتاق ایران بر اساس سنت همیشگی 
سلسله نشســت هایی را با تشکل های تخصصی 
و هیأت رئیســه برگزار می کند تــا با دغدغه و 
نیازهای آنها آشنا شده و زمینه هم افزایی بیشتر 
را مهیا کند. به باور نادر سیف، معاون تشکل های 
اتاق ایران، این گونه جلســات، محلی است برای 
تبادل نظر و شــناخت متقابل هیأت رئیسه اتاق 

ایران و تشکل های زیرمجموعه اتاق با یکدیگر.
در این بین تشــکل های حوزه صنایع غذایی 
و دارویی نخســتین گروهــی بودند که با هیأت 
رئیسه اتاق ایران دیدار کردند. عدم اجرای دقیق 
معافیت صادرکنندگان از مالیات، اجرای نادرست 
قانــون مالیات بــر ارزش افــزوده، بدهکار بودن 
وزارت بهداشــت به بخش قابل توجهی از فعالان 
حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی و بالا رفتن دوره 
بازپرداخت از 140 روز به 500 روز، کاهش مدت 
اعتبار ثبت ســفارش، عدم ارائه مجوز از ســوی 
وزارتخانه بــرای اصلاح قیمت ها در حوزه دارو و 
تجهیزات پزشــکی علی رغم افزایش قیمت 30 
درصدی، تغییر مداوم میزان تعرفه واردات گوشت 
قرمز و موضوعاتی از این دست، مهم ترین مسائلی 
بودند که در این نشست مطرح شد. اعضای هیأت 
رئیسه اتحادیه ها و ســندیکاهای حاضر در این 
نشست از اتاق ایران خواستند که بیش از گذشته 
در مسائل ورود کند و نظر بخش خصوصی را با 

صدای رساتر به گوش مسئولان برساند.

بازنگری در اجرای طرح تحول سلامت
همچنیــن اجرای طــرح تحول ســلامت، 
موضوعی بود که ابعاد و زوایای آن در این جلسه 
بررسی شد. در این طرح دوره بازپرداخت بدهی 
واحدهای حوزه دارو و تجهیزات پزشکی از 140 
روز به 500 روز افزایــش پیدا کرده و از طرفی 
پرداخــت اوراق قرضه و اســناد خزانه به جای 
بدهکارهای معوقه دولت به بخش خصوص مورد 

انتقاد قرار گرفت.
علاوه بر موضوعات کلی که شــاید بیشــتر 
تشکل های این حوزه با آن مواجه بودند، برخی 
مســائل نیز مطرح شد که تنها منوط به یک یا 
چند تشــکل خاص بود. در ایــن بین علی اکبر 
خدایــی، دبیر اتحادیه تولیــد و تجارت آبزیان 
ایران از رشد صادرات شیلات از 90 میلیون دلار 
طی 10 سال گذشته به 450 میلیون دلار خبر 
داد و گفت: این افزایش صادرات در شــرایطی 
اتفاق افتاده که ایران امکانات و زیرســاخت های 
مناسب برای پاسخ گویی به تقاضای متناسب با 
ســلایق جهانی را ندارد. وی راهکار این مسئله 
را ایجاد کنسرســیوم و افزایش ســطح توانایی 
واحدهای اقتصادی می داند. این فعال اقتصادی 
با اشــاره به یکی از مهم ترین مشکلات فعالان 
بخش خصوصی در حوزه تجارت آبزیان، عارضه 
سرقرمزی در بین میگوهای ایرانی را مهم ترین 
مانع دسترسی کشور به بازارهای جدید صادراتی 
دانست و خواستار رســیدگی به این مشکل از 

طریق انجام پروژه های مطالعاتی شد.
جلیل مغازه ای، رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
گیاهان دارویی خواستار الزامی شدن ارائه کارت 
اتحادیه برای صادرات شد و گفت: این کار موجب 
می شود تا اتحادیه ها قدرت و ضریب نفوذ بیشتری 
پیدا کنند. محمدرضا زرگرزاده، عضو هیأت مدیره 
سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی، بابیان 
این مسئله که در حال حاضر وزارت بهداشت در 
ارتبــاط با فعالان صنعت دارو هم مصرف کننده، 
هم ناظر و هم قیمت گذار محصولات است، گفت: 
نمی شــود که یک وزارتخانه هم مصرف کننده 
محصول باشد و هم برای آن قیمت تعیین کند. 
این فعال اقتصادی پیشنهاد کرد که سازمان غذا 
و دارو از وزارت بهداشــت جدا شــده و زیر نظر 

رئیس جمهور اداره شود.
در ادامــه این بحث ها دبیرکل و نواب رئیس 
اتاق ایــران بر لزوم توجه فعــالان اقتصادی به 
جایگاه تشــکل ها تأکید کردنــد و زوایا و ابعاد 

موضوع را بررسی کردند. 
علیرضا اشــرف، دبیرکل اتاق ایران و رئیس 
انجمن قند و شکر ایران، تشکل گرایی و حرکت 
در زیر چتــر اتاق ایران را مورد تأکید قرار داد و 

گفت: شاید افراد به تنهایی بتوانند مشکلات خود 
را پیگیری کنند و یا شــاید تشکل ها به صورت 
جدا از هم نیز توانایی این کار را داشــته باشند 
اما شــک نکنید که تشــکل ها بهتر از تک تک 
واحدهای اقتصادی و تشــکل های زیرمجموعه 
اتــاق ایــران به مراتب بهتر از تشــکل هایی که 
زیرمجموعه اتاق نیستند، مشکلات خود را مطرح 
و به گوش مسئولان برسانند و درعین حال پاسخ 
بگیرند. پارلمان بخش خصوصی قدرت چانه زنی 

بالایی داشــته و طبق تجربه ســال های اخیر 
می تواند حتی تا تصویــب قوانینی مانند بهبود 
مستمر محیط کســب وکار نیز پیش برود. وی 
ادامــه داد: در این روزها نماینــدگان اتاق برای 
پیگیری روند تصویب بودجه به صورت مداوم در 
مجلس حضور دارند. اتاق در تلاش است منطق 
علمی و مصلحت های کشــور را مدنظر گرفته و 

راه حل های خود را پیشنهاد دهد.
در عین حال حسین سلاح ورزی، نایب رئیس 
اتاق ایران بابیان این مطلب که اتاق نیز قابل نقد 
بوده و خالی از اشتباه نیست، تأکید کرد: فلسفه 
ایجاد نظام تشــکلی این اســت کــه گروهی از 
متخصصان در یک حوزه روی مشکلات خاصی 
متمرکز شوند و راهکار ارائه دهند. در این وضعیت 
اتاق پژواک صدای آن ها خواهد بود. وی افزود: اگر 
قرار باشد اتاق همه آنچه را که وظیفه تشکل هاست 
انجام دهد پس دیگر چه نیازی به ایجاد تشــکل 
اســت؟ در دنیای امروز تشکل ها جایگاه ویژه ای 
پیدا کرده اند و بنابراین باید برای حفظ این جایگاه 
تلاش کنند. نایب رئیس اتاق ایران در ادامه با اشاره 
به پایش فصلی قانون بهبود مستمر محیط کسب 
کار از ســوی اتاق ایران، تشریح کرد: تشکل های 

زیرمجموعه اتاق ایران برای پیگیری مسائل خود 
می توانند از ظرفیت شــورای گفت وگو و کمیته 

ماده 12 نیز استفاده کنند.
محمدرضا انصــاری، نایب رئیس اتاق ایران 
نیز با تأکید بر حضور نمایندگان اتاق ایران در 
مجامع و شوراهای تصمیم گیری، گفت: در این 
حوزه از ظرفیت تشکل ها نیز استفاده می شود 
و در مورد موضوعات خاص افراد آگاه و متبحر 

به عنوان نماینده اتاق ایران انتخاب می شوند.

علی اصغر زبردست
رئیس اتاق همدان

نگاه ویژه

نگاهیبهسلسلهنشستهایتشکلهاباهیأترئیسهاتاقایران

 هم افزایی تشکل ها 
 به پیشبرد اهداف
 بخش خصوصی می انجامد

 دیدار اعضای تشکل  حوزه صنایع غذایی و دارویی با هیأت رئیسه اتاق ایران 



تبادل الکترونیکی گواهی مبدأ میان ایران و ترکیه
فعــالان اقتصادی ترکیه می توانند از این پس در ســریع ترین زمان ممکن 
و بدون نیــاز به دریافت اصل فرم کاغذی گواهی مبــدأ صادره از ایران به 

ترخیص کالا و انجام تمام تشریفات گمرکی واردات کالا، اقدام کنند.
امکان تبــادل الکترونیکی گواهی مبدأ میان ایــران و ترکیه با همکاری 
گمرک ایران و واحد فاوا اتاق ایران صورت گرفت. اتاق ایران مدتی اســت 
که پروژه تبادل الکترونیکی اســناد تجاری با هدف تســهیل فرآیندهای 

تجاری را در دستورکار قرار داده که خوشبختانه بعد از رایزنی های بسیار امکان پذیر شد.

برجام و مسیر بهبود رتبه اعتباری ایران
کمیته رتبه بندی ریسک کشورهای دنیا در آخرین نشست خود اعلام کرد رتبه 
اعتباری ایران نسبت به پیش از برجام، دو واحد ارتقا پیدا کرده است. این رتبه 
در حالی به پنج از هفت رسیده که پیش از برجام، رتبه اعتباری ایران در بخش 
سرمایه گذاری خارجی به پایین ترین میزان، یعنی هفت از هفت کاهش یافته 
بود. این شاخص که از آن به »نورافکن« شفافیت مالی و میزان تعامل سیستم 
اقتصادی کشورها با نهادهای بین المللی یاد می شود، فراهم کننده اطلاعاتی 

است که سرمایه گذاران با تکیه بر آن، سرمایه های خود را به سوی دیگر کشورها سوق می دهند.
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یادداشت

 تشکل ها باید مورد وثوق 
دولت باشند

بازوهای تخصصی  تشــکل ها 
اتــاق ایران هســتند. به طور 
نهادهایی  تشــکل ها،  کلــی 
هســتند که در یــک حوزه 
مشــخص فعالیت کرده و در 
همان بخش، تخصص ویژه ای 
دارند. آن ها در حوزه مشخص 
خود مطالعات دقیق و جامعی 

انجام می دهند، حتی آسیب شناسی و راهکارهای 
برون رفت از مشکلات موجود را برعهده دارند.

زمانی که قانون بهبود مســتمر محیط کسب و 
کار تصویب شــد، اتاق وظیفه ساماندهی، ادغام و 
حتی تأســیس تشــکل هایی که خلأ آنها احساس 
می شــود را برعهده گرفت. انسجام بخشی به حوزه 
تشــکلی مهم ترین موضوعی است که در این دوره 
هیأت نمایندگان دنبال می شــود. اگر تشــکل ها 
بتواننــد از حرکت های موازی دوری کرده و همگرا 
با یکدیگر حرکت کنند، قدرت چانه زنی بیشتری 
خواهند یافت و قادرند مشکلات موجود در صنعت 

خود را برطرف کنند.
در ایــن بین تشــکل ها نیز وظایفــی برعهده 
دارند. آن ها باید صدای صنف خود باشــند، آنچه 
در بازارهــای داخلــی و خارجی اتفــاق می افتد 
را شناســایی کنند و اطلاعات دقیقــی از آن به 
دســت آورده و به اعضای خــود ارائه دهند. یک 
تشــکل کارآمد، باید تمام جوانب و ابعاد صنف را 
پوشــش دهد و بتواند در ارتقای سطح بنگاه های 
زیرمجموعه خود مؤثر باشــد. تشکل ها باید توان 
مذاکره با دولت و حاکمیت را داشته باشند. میزان 
نفوذ آنها در این رابطه بســیار مؤثر است. حضور 
پررنگ آنها در جلسات مجلس برای پیگیری لوایح 

و طرح های مختلف نیز ضروری است.
تشکل ها باید در محدوده کاری خود کل زنجیره 
را از ابتدا تا انتها دربرگیرند. البته بسته به اینکه نوع 
تشکل، تولیدی، وارداتی یا صادراتی باشد، شرایط 
متفاوت است. نقش تشکل ها در ایجاد بهره وری نیز 
نباید نادیده گرفته شود. واحدهای اقتصادی نیازمند 
بهره وری هستند و تشکل ها می توانند پاسخگوی 
این نیاز باشــند. ارائه آموزش های لازم به واحدها 
می تواند توسط تشــکل های تخصصی انجام شود. 

چراکه آنها نیاز روز هر صنف را بهتر می شناسند.
روابــط بین المللی آن ها نیــز می تواند در این 
رابطه مؤثر باشد. تشکل های فعال علاوه بر پوشش 
حــوزه خود، از نظر بین المللی نیز با تشــکل های 
همتا مرتبط هســتند. از این رابطه برای کســب 
اطلاعــات روز و تحولاتــی کــه در صنعت اتفاق 

می افتد بهره می برند.
قدرت و نفوذ تشکل ها باید به حدی باشد که اگر 
دولت یا هر دســتگاهی نیازمند اطلاعات در مورد 
صنعت یا صنف خاصی باشــد به تشــکل مربوطه 
مراجعه کنند. در حقیقت این تشکل ها باید تبدیل 

به یک مرجع شده و مورد وثوق قرار گیرند.
در حال حاضر تعداد قابل توجهی تشکل در اتاق 
به ثبت رسیده اند که همگی خبره و متخصص بوده 
و باید زمینه را برای پوشش حداکثری آنها توسط 

اتاق فراهم کنیم.

علیاصغرجمعهای
رئیساتاقسمنان

نگاه ویژه

در واکنش به اظهارات مطرح شده، غلامحسین 
شافعی، رئیس اتاق ایران دریافت بازخورد اقداماتی 
که تاکنون به همت اتاق انجام شده را برای بهبود 
روند ادامه کار ضروری ارزیابی کرد و گفت: تجربه 
نشان می دهد با جنجال نمی توان کاری پیش برد؛ 
بخش خصوصی باید روی مواضع کارشناســی و 
منطقی خود محکم بایستد ولی هیچ مشکلی با 
جنجال و دعوا حل نمی شــود. وی معتقد است 
باید با تعامل ســازنده و ادبیات مناسب و محکم 
مطالبــات خود را دنبال کنیــم. رئیس پارلمان 
بخش خصوصی با تأکید بر اینکه در مورد بودجه، 
بیانیه ای جامع و محکم شامل همه مشکلات و 
پیشــنهادات بخش خصوصی از سوی دبیرخانه 
سه اتاق تهیه و منتشر شد، اضافه کرد: در مورد 
مالیات بر ارزش افــزوده نیز همین اقدام صورت 
گرفت. شافعی به تعدادی از مشکلات موجود در 
بودجه اشاره کرد؛ نبود شفافیت لازم، نبود نشانی 
از تلاش برای کوچک شدن دولت و تعیین میزان 
فاینانس های نگران کننــده که منجر به افزایش 
بدهی های دولت می شود، ازجمله مواردی هستند 
که در این لایحه وجود دارد. رئیس اتاق ایران به 
توانمند شدن تشکل ها اشاره و آن را مایه افتخار 
اتاق دانست و تصریح کرد: تشکل ها مانند فرزندان 
اتاق هستند، بنابراین رشد و بالندگی آنها هدف 

اتاق ایران است.

صنایعپاییندستی
باکمبودمواداولیهمواجههستند

نشســت بعدی به حوزه انــرژی، نفت، گاز و 
پتروشیمی اختصاص یافت. در این جلسه علاوه 
بر رئیس و دبیرکل اتاق ایران، حسین پیرموذن 
و کیوان کاشفی، اعضای هیأت رئیسه نیز حضور 
داشتند. کمبود مواد اولیه صنایع پایین دستی به 
دلیل صادرات محصولات پتروشیمی، مهم ترین 
مســئله ای بود که در نشست تشکل های حوزه 

نفت و گاز با هیأت رئیسه اتاق ایران مطرح شد.
بــه گفته فعــالان بخش خصوصــی در این 
حوزه ها، در حال حاضر به دلیل صرفه اقتصادی 
بالا در صــادرات محصولات پتروشــیمی، این 
واحدهــا بیش از آنکه به فکــر تأمین مواد اولیه 
صنایع پایین دستی باشــند، محصولات خود را 
صادر می کننــد. به این نکته هم باید توجه کرد 
که در حال حاضر معافیت مالیاتی برای صادرات 
محصولات پتروشیمی، صادرات این محصولات را 
تشویق می کند. این در حالی است که تولیدکننده 
داخلی مجبور است مواد اولیه خود را بهای گران تر 
نسبت به تولیدکننده خارجی تهیه کند. در واقع 
این تولیدکننده خارجی اســت که از مزیت های 
ایران از نظر مواد اولیه استفاده می کند. در عین 
حال بی توجهی مســئولان و سیاست گذاران به 
قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار علی رغم 
تأکید معاون اول رئیس جمهــور مبنی بر لزوم 
استفاده از نظرات تشکل های اقتصادی به هنگام 

سیاست گذاری، مورد انتقاد قرار گرفت.
فعالان اقتصادی این حــوزه نیز هر کدام به 
صورت مجزا به مشــکلات خاصی اشاره کردند. 
حمیدرضا صالحی دبیرکل و عضو هیأت مدیره 
فدراسیون صادرات انرژی و صنایع وابسته ایران 
بر ضرورت ایجاد فدراسیون ها و کنفدراسیون ها 
توســط اتاق تأکید و از آن به عنوان یک تکلیف 

مهم اقتصادی برای پارلمان بخش خصوصی یاد 
کرد. به باور این فعال اقتصادی اگر این اقدام مهم 
صورت بگیرد و نمایندگان تشکل ها، فدراسیون ها 
و کنفدراسیون ها در هیأت های اعزامی به دیگر 
کشورها نیز حضور داشته باشند، اتاق در ارتقای 

جایگاه تشکل ها، مؤثر عمل کرده است.
حسین طوسی، رئیس انجمن صنایع پروفیل 

در و پنجره یو پی وی ســی ایران مشــکل اصلی 
تشکل های بخش خصوصی را نبود تعریف دقیق 
از تشــکل در ایران دانســت و تأکیــد کرد: اگر 
تشکل ها بر اســاس اصول ایجاد شوند و جایگاه 
خود را در کشــور داشته باشند، می توانند بسیار 
مؤثر عمل کنند. درواقع ایجاد بنگاه های تولیدی 
باید با مشورت تشکل های اقتصادی صورت گیرد 
که در حال حاضر این اتفاق نمی افتد و متأسفانه 
شــاهد تراکم واحدهای تولیدی در یک بخش و 
بازدهی نزولی هستیم. آرش نجفی، رئیس انجمن 
بهینه سازی مصرف سوخت از ثبت تشکل های 
موازی در دیگر مراجع مانند وزارت کار ســخن 
گفــت و تصریح کــرد: دولت از ایــن موضوع 
سوءاســتفاده می کند و زمانی کــه می خواهد 
نظرات بخــش خصوصی را بگیرد تنها به همان 
تشکل هایی که در دولت ثبت شده اکتفا می کند.

بیوک صحــاف امین، رئیس هیــأت مدیره 
انجمن ملی صنایع پلاســتیک و پلیمر با بیان 
این نکته که واحدهای پتروشــیمی محصولات 
خود را به جای اینکه به واحدهای داخلی بدهند، 
صادر می کنند، تصریح کرد: متأســفانه صنایع 
پایین دستی، دسترسی کافی به مواد اولیه ندارند. 
این صنایع باید بتوانند به قیمت جهانی، مواد اولیه 
موردنیاز خود را تهیه کنند و این گونه می توانیم 

در بازارهای خارجی رقابت کنیم.
در ادامه حسین پیرموذن، عضو هیأت رئیسه 
اتــاق ایران که درعین حال ریاســت شــورای 
راهبردی تشــکل ها را نیز برعهده دارد، اشاره ای 
به اقدامات اتاق در دوره هشــتم بــرای ارتقای 
جایگاه تشکل ها در اقتصاد ایران داشت. بر اساس 
اظهارات وی در ایــن دوره رویکرد اصلی جذب 
حداکثری تشــکل ها بوده و بنابراین تلاش شده 
تا خلأ ناشــی از نبود بانــک اطلاعاتی جامع از 
تشکل های اقتصادی برطرف شود. وی ادامه داد: 
موضوع رتبه بندی تشــکل ها نیز در همین دوره 
انجام شــد که بالغ بر 95 درصد تشکل ها در این 

بخش با معاونت تشکل ها همکاری کردند.
عضو هیأت رئیســه اتــاق ایــران در مورد 

حضور نمایندگان تشکل ها در شوراها و مجامع 
متناســب با رشــته فعالیت آن ها گفــت: اتاق 
ســعی می کنیم برای اعزام نماینده در شوراها و 
مجامع، از تشــکل های تخصصی استفاده کنیم 
چراکه مهم ترین و به روزتریــن اطلاعات در هر 
بخش در اختیار آنهاســت. پبرموذن همچنین 
از تدوین آیین نامه تشکیل تشکل، فدراسیون و 

کنفدراسیون خبر داد که به زودی نهایی می شود. 
وی حضور نمایندگان تشــکل ها در هیأت های 
اعزامی اتاق ایران به کشورهای مختلف را از دیگر 
اقدامات انجام شده در راستای پررنگ شدن نقش 

آنها در اقتصاد کشور برشمرد.
کیوان کاشفی، عضو هیأت رئیسه اتاق ایران 
نیز بابیان این مطلب که نســبت به تشکل ها دو 
دیدگاه وجــود دارد، تصریح کرد: عده ای بر این 
باورند که نباید در هر بخشــی چندین تشــکل 
ایجاد شود، در مقابل برخی از تأسیس تشکل ها 
متعدد در هر حوزه، اســتقبال می کنند و این را 
وظیفه اتاق ایران می دانند. وی با اشاره به قانون 
بهبود مســتمر محیط کســب وکار، ساماندهی 
تشکل ها را وظیفه پارلمان بخش خصوصی کشور 
دانست و تأکید کرد: در آیین نامه ای که در حال 
تدوین است، تعریف دقیقی از انواع تشکل ها ارائه 
می شود. در این بین برخی از تشکل ها ستاره دار 
شده و نمایندگان آنها وارد هیأت نمایندگان اتاق 
ایران خواهند شد. برای این موضوع نیز سازوکار 
مشخصی ارائه می شود. بنابراین همه این تشکل ها 
در هیأت نمایندگان نخواهند بود. برای این دست 
از تشکل ها که وارد هیأت نمایندگان نمی شوند، 
این راهکار وجــود دارد که وارد فدراســیون یا 
کنفدراسیون خود شده و از این طریق به هیأت 
نمایندگان راه پیدا کنند. وی در ادامه به ضرورت 
تقســیم کار بین بخش های مختلف اتاق ایران 
اشاره کرد و افزود: در این راستا برای بهتر انجام 
شــدن وظایفی که برعهده اتاق ایران قرار دارد، 
باید تقسیم کار صورت گیرد. بخشی از این وظایف 
را تشکل ها دنبال می کنند. اگر هر تشکل بتواند 
حتی یک مأمورت خود را در یک سال به سرانجام 
برســاند، یعنی بخش قابل توجهی از مشکلات 
اقتصادی برطرف می شــود. کاشــفی همچنین 
توجه به نظام پیشنهاددهی را مطرح کرد و گفت: 
طرح انتقاد و بیان مشکلات آسان ترین کار است 
که همــه آن را انجام می دهند، مهم ارائه راه حل 
است. برای همین باید نظام پیشنهاددهی را در 

کشور ایجاد کنیم.

دیداراعضایتشکلحوزهانرژی،نفت،گازوپتروشیمیباهیأترئیسهاتاقایران
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نظام بودجه ریزی کشور نیاز به اصلاح دارد
نماینــده مــردم اصفهان در مجلس گفــت: بودجه عملیاتــی، منعطف و 
متناســب با درآمد، تعریف خاصی دارد و نظام بودجه ریزی ایران در قالب 

این تعریف نمی گنجد. این نظام نیاز به اصلاح دارد.
حمیدرضا فولادگر گفت: بخش هایی از بودجه را در شیوه بودجه ریزی به شکل 
عملیاتی آوردیم ولی هنوز نمی توان قانون بودجه را عملیاتی دانست. امیدواریم 
سازمان برنامه و بودجه مشکلات نظام بودجه ریزی را برطرف کند. بودجه عمرانی 

دولت 60 هزار میلیارد تومان است که این رقم در سال گذشته 70 هزار میلیارد تومان بوده است.

عدالت مالیاتی نقطه قوت بودجه 97
نماینده لامرد در مجلس بر این باور اســت لایحه بودجه ســال 97 نقاط 

قوت فراوانی از جمله عدالت مالیاتی، شفافیت مالی و انضباط کافی دارد.
جمشــید جعفرپور تصریح کرد: بودجه پیشنهادی مانند بودجه های پیشین 
تلفیقی از نقاط قوت و ضعف است، دغدغه مشترک موافقان و مخالفان لایحه، 
دسترسی به بودجه کارآمد اســت و در آن شکی نیست. وی با بیان این که 
بودجه باید در راستاس راهبرد برنامه های توسعه باشد، گفت: بودجه باید به 

سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری توجه داشته باشد و احکام دائمی را مورد توجه قرار دهد.

دیدگـــاه

 تشكل گرايي 
شرط اجتناب ناپذير توسعه

در  تخصصــي  تشــکل هاي 
حوزه هاي گوناگون اقتصادي، 
فعــالان را گردهم مي آورند، 
دانش  توســعه  محمل هــاي 
حرفــه اي و مدیریتــي را به 
صورت جمعي فراهم مي کنند 
و نیز بــا کلام و اقدام واحد و 
مشترک در برابر ارکان ذیربط 

و تصمیم گیرنده کشور ظاهر مي شوند، که نیروي 
این یگانگي قدرتمند است و رافع مشکلات.

از طرفي با توجه به اینکه توسعه اقتصادي کشور 
بستر ساز رشــد و توســعه بنگاه ها و فعالان است، 
همه تشــکل هاي کشور در امر مشترک توسعه ملي 
مشارکت دارند و در آن ذینفع هستند. از این رو حضور 
آنها شرط لازم توسعه است و در کشورهایي که این 
نهادهاي مدني مورد توجه و حمایت هستند و آنان در 
تدوین قوانین و مقررات و نظارت بر اعمال درست آنها 
حضور موثر دارند، رشد و توسعه اقتصادي و اجتماعي 
کشور حتمي است. توسعه تشکل ها از طرفي موجب 
رشــد و شکوفایي اســتعداد و توانایي افراد جامعه و 
سازمان دهي کار و کوشش آنها به سوي توسعه کشور 
است. از این رو کشــورهایي که به درجه اي از بلوغ 
فکري رســیده اند که ضرورت توسعه تشکل ها را به 
خوبــي و در عمل درک کنند و به نقش موثر آنها در 
تصمیم گیري ها و تدوین قوانین و مقررات و مصوبات 
اهمیت مي دهند، با موتورهاي روشــن و پرنیرو راه 
شکوفایي و رونق ملي را در مي نوردند. توسعه کشور 
ایجاب مي کند که در اتاق بازرگاني، صنایع، معادن 
و کشــاورزی که در همه کشورهاي پیشرفته جهان 
مجمع تشکل ها و فعالان اقتصادي است، در ایران نیز 
ضمن بهبود و توسعه کیفي خود، نقش اثرگذار را به 

نحو شایسته اي ایفا کند.

 به عنوان فردی کــه از دل بخش خصوصی 
آمده و عضویت در هیأت رئیسه پارلمان بخش 
خصوصی را برعهده دارد، فرآیند تشکل گرایی 
در ایران را چگونه می بینید؟ رویکرد اتاق ایران 

در مورد تشکل ها چیست؟
بر اســاس قانون و آنچه در اتاق می بینیم، تشکل ها یکی از 
ســه ستونی هســتند که پارلمان بخش خصوصی بر روی آنها 
استوار اســت. اگر یکی از این ســتون ها را اتاق های استانی و 
اعضــای هیأت نمایندگان آنها و دیگری را اتاق های مشــترک 
در نظر بگیریم، ســتون سوم، تشــکل ها هستند که به صورت 
تخصصی در حوزه های مشــخص، فعالیــت می کنند. در اتاق 
مســائل متنوعی ازجمله بازرگانی، معدن، صنعت، گردشگری 
و کشــاورزی مطرح اســت که تمام این حوزه ها نیز در سطح 
گسترده دنبال می شــود و دارای ابعاد و زوایای متنوعی است. 
با ســاختاری که در اتاق ایران وجود دارد امکان اینکه به تمام 
این بخش ها به طور کامل پرداخته شــود وجود ندارد. بنابراین 
منطق کار در این است که هرکدام از این تخصص ها توسط یک 
تشکل بالادستی مدیریت شــود و این تشکل ها برابر با نظامی 

سازمان یافته به اتاق وصل باشند.
می توان از آنچه در این تشکل ها وجود دارد به عنوان مطالب 
اصلــی و اطلاعات نابی یــاد کرد که در هیچ دانشــگاه، دفاتر 
مطالعاتی و مراکز توسعه پیدا نمی شوند. این اطلاعات و تجارب 
در طول سالیال متمادی شــکل گرفته اند و گردآوری شدند و 
نسل به نسل چرخیدند و با انواع فضاهای اقتصادی خود را وقف 
داده اند و از بحران های زیادی عبور کرده اند؛ درعین حال برخی 

در حال افول و برخی در حال صعود هستند.
معتقدم اگر برنامه ریزی اصولی و منطقی داشــته باشــیم و 
از این تشــکل ها کمک بگیریــم و از طرفی آنها هم لینک های 
قوی با حاکمیت از یک طرف و بدنه علمی و دانشــگاهی کشور 
از سوی دیگر داشته باشــند، موجب رونق اقتصاد و رفع موانع 
اقتصادی موجود می شوند و افق های روشنی پیش روی اقتصاد 

کشور ایجاد می کنند.
البته به نظر می رســد یکی از موارد اصلی که باید مورد توجه 
باشــد این است که تشکل ها در حین رســیدگی به موضوعات 
داخلی صنف خود و حل مشکلاتی که در حوزه کاری خود دارند 
باید بر اساس مصلحت جامعه عمل کنند و در کنار انجام وظایف 
از نگاه هایی با افق های کوتاه و مقطعی که منافع گروهی خاص را 

تأمین می کند، بپرهیزند و مصالح کلی 
کشور را در نظر داشته باشند.

نکته دیگــر به روابط تشــکل ها با 
یکدیگر مربوط می شــود. ممکن است 
تخصص تشکلی مربوط به کالایی باشد 
که در وســط زنجیره تولید قرار دارد و 
اعضای آن بــه اصطلاح تولیدکنندگان 

کالای واســطه ای باشــند. به طور حتم این تشکل ها مجبورند 
برای پیشبرد اهداف و ارتقای جایگاه تشکل خود با تشکل های 
بالادســتی و پایین دستی در ارتباط باشند. هماهنگی بین آنها 
بسیار مهم است. اتاق ایران محفلی است که این گونه تشکل ها 
می توانند در قالب آن با یکیدگر ارتباط مستمری داشته باشند.

موضوع بعدی فراگیر بودن تشکل هاســت. هرچه آنها سهم 
بیشــتری از فعالان حــوزه خود را زیر چتر تشــکل بیاورند و 
از تجربیات آنهــا بهره گرفته و آنها را در روند اقتصاد کشــور 

مشــارکت دهند، هم تصمیمات بهتــری خواهند گرفت و هم 
اقدامات موثرتری انجام خواهند داد. در این شــرایط تشکل ها 

برای حوزه تخصصی خود منفعت بیشتری دارند.
بایــد این نکتــه را در نظر داشــت در اتاق ایــران هنوز به 
ســازوکار منطقی که بتوان بر اســاس آن بهترین استفاده را از 
علم و اطلاعات موجود در تشــکل ها ببریم، نرسیدیم؛ قدم های 
خوبی برداشتیم ولی تا رســیدن به نقطه مطلوب، راه طولانی 
در پیش داریم. امروز در دنیا، تشــکل ها برای ســاماندهی امور 
مربــوط به حوزه خود و تصمیم گیــری در این بخش جایگاه و 
وزن بالایی دارند که به هیچ وجه قابل چشــم پوشــی نیست. 
اتاق ایران هم چاره ای ندارد جز اینکه به این ســمت برود و به 
غیــر از حمایت های مادی و معنوی، زمینه ای را فراهم کند که 
تشکل های زیرمجموعه اش با حاکمیت و نظام دانشگاهی پیوند 
خورده و با انها هماهنگ شــود. این موضوع وظبفه اتاق است 

البته به میزان اشتیاق خود تشکل ها بستگی دارد.
فرامــوش نکنیم برای تقویت آنها، ایجاد نظام فدارســیونی 
و کنفدراسیونی بســیار مهم و ضروریست. یک تشکل کوچک 
زمانی که وارد نظام فدراســیونی شود قدرت مالی، علمی، چانه 
زنی و تاثیرگذاری بیشــتری پیدا خواهد کرد. این وظیفه اتاق 

ایران است که نظام فدراسیونی و کنفدراسیونی را شکل دهد.
البته اتاق ایران هم کارهایی را شروع 
کرده مانند همین موضوع ترازســنجی 
تشکل ها که شروع شده و تاکنون نتایج 
خوبی به دنبال داشته است. باید توجه 
داشت، اتاق ایران بر اساس قانون بهبود 
مستمر محیط کســب وکار، باید برای 
ساماندهی تشکل ها نیز برنامه ریزی کند 
هرچند در این رابطه با عارضه ای مواجه است؛ وجود تشکل های 
متفرقه ای که در ســایر مراجع مانند، وزارت کار یا وزارت کشور 
و دیگر وزارتخانه ها به ثبت می رســند و زمینه موازی کاری ها به 
وجود می آورند و این مسئله بخشــی از نیرو و توان تشکل ها را 
صرف موضوعات داخلی ناشــی از ناهماهنگی ها می کند. به طور 
حتم برای اینکه تشــکل ها بتوانند به اهداف موردنظر برســند و 
وظایفشان را بهتر انجام دهند، باید به کمک اتاق ایران و در عین 

حال همکاری سایر مراجع، ساماندهی شوند.

 تشکل های تخصصی در فرآیند تدوین بودجه 
سالیانه کشور چه جایگاهی دارند؟ آیا می توانند 

به جامع تر شدن آن کمک کنند؟
بحث بودجه و حضور تشــکل ها در این فرآیند، نکته بسیار 
مهمی اســت. بــه طور حتم وقتــی بودجه تنظیــم و اجرایی 
می شــود، در زمان اجرا روی بخش هــای اقتصادی اثر دارد که 
این تأثیر می تواند مســتقیم یا غیرمستقیم باشد. این حوزه ها 
هرکدام تشکل خاصی دارند. پس اعلام نظر آنها در مورد بودجه 

می تواند بسیار مهم باشد.
برای مثال می توان به ارتباط بودجه عمرانی با تشــکل های 
فعال در بخش ســاخت و ساز اشاره کرد. متاسفانه این واحدها 
در طوب ســال های اخیر وضعیت خوبی نداشته اند و با توجه به 
مشــکلات اقتصادی حاکم بر اقتصاد بیشتر فعالیت این حوزه 
در اختیــار دولت قــرار دارد و در همه این ســال ها از همین 
بخــش صدمه های زیــادی دیده اند. از طرف دیگــر می بینیم 
هر ســال ســهم بودجه عمرانی صرف بودجه جاری شده و به 
همــان میزان اثرات نامطلوب در اقتصاد گذاشــته اســت. اگر 
تشــکل ها از طریق مجاری تخصصی اعلام نظر کنند، می توان 
آنهــا را با نظــرات اتاق ادغام کرد وبه مجلــس داد تا از طریق 
 رایزنی هایی که انجام می شود، بخشی از آنها بررسی و در بودجه 

لحاظ شود.
کار کردن برای تشــکل ها و آماده کردن زمینه برای پررنگ 
شــدن آنها، اقدامی ســخت و طولانی اســت و هر چه جلوتر 
می رویم با توجه به پیشــرفت و تغییرات در تکنولوژی، میزان 

اثرگذاری تشکل هاهم ییشتر می شود.

 فعالیت های بین المللــی از جمله موضوعاتی 
اســت که با توجه به وضعیت امــروز اقتصاد 
کشور، بســیار موردتوجه قرار گرفته است. آیا 
اقتصاد  در  آنچه  بر  اقتصادی علاوه  تشکل های 
داخل می توانند انجام دهند، قادر به فعالیت های 
بین المللی هستند؟ آیا می توان فعالیت آنها در 

گستره جهانی تعریف کرد؟
یکی از نقــاط ضعف ما همین بود که بــه جنبه بین المللی 
فعالیت تشکل ها بی توجه بودیم. اگر زمینه ای فراهم می شد که 

گفـت وگــو

عضو هیأت رئیسه اتاق ایران در گفت وگو با ماهنامه تشکل های اتاق ایران:

تشکل ها گنجینه اطلاعات ناب اقتصادی هستند
اشاره

آنچه جایگاه تشکل ها را در اقتصاد مشخص می کند، ارتباط 
آنها با حاکمیت از یک ســو و مراکز علمی و دانشگاه ها از 
ســوی دیگر است. اگر تشکلی بتواند در این چارچوب حرکت کند، 
می تواند برای صنف خود و در ســطح بالاتر برای حرکت اقتصاد به 

سمت جلو، مؤثر باشد.
آنچه در اینجا مطرح شــد، گوشه ای از نقطه نظرات کیوان کاشفی، 
عضوهیأت رئیسه اتاق ایران در خصوص جایگاه تشکل های اقتصادی 
است. وی در گفت وگو با ماهنامه تشکل های اتاق ایران تاکید می کند 
تشکل ها مملو از اطلاعات نابی هستند که در طول سال های متمادی 
گردآورده شده و نسل به نسل چرخیده اند. بنابراین استفاده از این 

ظرفیت به شدت ضروری است.
مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

تشــکل ها برای ســاماندهی امور مربوط به 
حــوزه خود و تصمیم گیــری در این بخش 
جایــگاه و وزن بالایی دارند که به هیچ وجه 

قابل چشم پوشی نیست

محمدرضا انصاری
نایب رئیس اتاق ایران

خبـــر

 قطر فرصتی نو 
برای توسعه بازار ايران

کنفرانس و نمایشگاه بین المللی صنایع و تولیدات 
قطــر از ت 6 الی 8 فوریه 2018 برابر با 17 لغایت 
19 بهمــن  96 با حضور نمایندگان خوزســتانی، 
تجار قطری و ســفرای کشــورهای چیــن، هند، 
لیبی، قزاقســتان، مراکش در محل نمایشگاه های 

بین المللی دوحه قطر )QNCC( برگزار شد.
شــهلا عموری، رئیس اتاق اهواز در حاشیه این 
مراسم، قطر را فرصتی نو برای توسعه بازار دانست 
و گفت: 9 شرکت خوزستانی در فضایی به مساحت 
160 متــر به همت اتــاق بازرگانی اهــواز در این 
نمایشگاه تولیدات خود را عرضه کردند. وی ایجاد 
فرصت تجارت مستقیم با قطر، زمینه مناسب برای 
ارتباط با شــرکت های خصوصی و دولتی و دیدار 
با تصمیم گیرندگان اصلــی در صنعت جهان را از 
مزایای حضور در این نمایشگاه عنوان کرد. عموری 
گفت: محصولات لبنی، غذایی، پوشــاک، چوب و 
ام دی اف، محصولات کاغذی، پروتئینی، گوشــت، 
مصالح ســاختمانی، انرژی هــای تجدیدپذیر و... از 
جمله محصولات ارائه شده در این نمایشگاه است.



 تشکل های تخصصی در فرآیند تدوین بودجه 
سالیانه کشور چه جایگاهی دارند؟ آیا می توانند 

به جامع تر شدن آن کمک کنند؟
بحث بودجه و حضور تشــکل ها در این فرآیند، نکته بسیار 
مهمی اســت. بــه طور حتم وقتــی بودجه تنظیــم و اجرایی 
می شــود، در زمان اجرا روی بخش هــای اقتصادی اثر دارد که 
این تأثیر می تواند مســتقیم یا غیرمستقیم باشد. این حوزه ها 
هرکدام تشکل خاصی دارند. پس اعلام نظر آنها در مورد بودجه 

می تواند بسیار مهم باشد.
برای مثال می توان به ارتباط بودجه عمرانی با تشــکل های 
فعال در بخش ســاخت و ساز اشاره کرد. متاسفانه این واحدها 
در طوب ســال های اخیر وضعیت خوبی نداشته اند و با توجه به 
مشــکلات اقتصادی حاکم بر اقتصاد بیشتر فعالیت این حوزه 
در اختیــار دولت قــرار دارد و در همه این ســال ها از همین 
بخــش صدمه های زیــادی دیده اند. از طرف دیگــر می بینیم 
هر ســال ســهم بودجه عمرانی صرف بودجه جاری شده و به 
همــان میزان اثرات نامطلوب در اقتصاد گذاشــته اســت. اگر 
تشــکل ها از طریق مجاری تخصصی اعلام نظر کنند، می توان 
آنهــا را با نظــرات اتاق ادغام کرد وبه مجلــس داد تا از طریق 
 رایزنی هایی که انجام می شود، بخشی از آنها بررسی و در بودجه 

لحاظ شود.
کار کردن برای تشــکل ها و آماده کردن زمینه برای پررنگ 
شــدن آنها، اقدامی ســخت و طولانی اســت و هر چه جلوتر 
می رویم با توجه به پیشــرفت و تغییرات در تکنولوژی، میزان 

اثرگذاری تشکل هاهم ییشتر می شود.

 فعالیت های بین المللــی از جمله موضوعاتی 
اســت که با توجه به وضعیت امــروز اقتصاد 
کشور، بســیار موردتوجه قرار گرفته است. آیا 
اقتصاد  در  آنچه  بر  اقتصادی علاوه  تشکل های 
داخل می توانند انجام دهند، قادر به فعالیت های 
بین المللی هستند؟ آیا می توان فعالیت آنها در 

گستره جهانی تعریف کرد؟
یکی از نقــاط ضعف ما همین بود که بــه جنبه بین المللی 
فعالیت تشکل ها بی توجه بودیم. اگر زمینه ای فراهم می شد که 

آنها می تواستند درنمایشــگاه های خارجی شرکت کنند، برای 
رشدشــان بســیار خوب بود. در حال حاضر مشارکت آنها در 
چنین نمایشــگاه هایی پرهزینه بوده و توجیه اقتصادی ندارد. 

بنابراین فکر کردیم تشــکل ها بتوانند 
اتاق حرکت  در چارچوب هیأت هــای 
کرده و با آنها همراه شوند، مثبت است. 
قرار است بر اســاس آیین نامه مربوط 
به اعزام هیأت ها به گونه ای عمل شود 
که با توجه به کشــور هدف از ظرفیت 
تشکل ها استفاده کرد. لازم است پیش 

از ســفر هماهنگی های لازم با شرکت ها و تشکل های همتا در 
کشور هدف، انجام شــود تا به هنگام پذیرش با مشکل مواجه 
نشویم. البته در مورد هیأت های پذیرشی هیچ مشکلی نبوده و 
تشــکل ها به فراخور شرکت های حاضر در این هیأت ها، دعوت 
می شــوند تا در نشســت های رودررو حضور پیدا کنند. مشکل 
اصلی در مورد هیأت های اعزامی بود که در حال پیگیری است. 
حضور آنها در این هیأت ها می تواند برای رشــد و به روز شدن 

تشکل ها مؤثر باشد.
در نظر داشــته باشــیم، امروز در فعالیت هــای اقتصادی با 
حوزه های بسیار متنوعی روبه رو هستیم و با توجه به اینکه علم 
و تکنولوژی مدام در حال تغییــر بوده و از طرفی فعالیت های 
اقتصــادی نیز بــا تکنولوژی های روز درآمیخته اســت، دامنه 
فعالیت ها بســیار گسترده شــده و درنتیجه لازم است اتاق به 
صورت مداوم خود را بــه روز کند؛ ارتباطات جهانی درحرکت 

روبه جلوی فعالیت های اقتصادی اهمیت بسزایی دارد.
دراین بین تشکل ها می توانند با اتاق های مشترک، اتاق های 
اســتانی و کمیسیون ها در ارتباط باشــند و از این همپوشانی، 
نتایج قابل توجهی به دســت آورند. خوشبختانه رویکرد دولت 
نســبت به اجرایی شدن قانون بهبود مستمر محیط کسب وکار 
مثبت است. در این رابطه باید تعامل دو سویه ای بین اتاق ایران 
و دولت شکل بگیرد؛ به همان میزان که دولت باید در این مورد 
کوشــا باشــد، اتاق نیز باید برای اجرایی کردن آنچه بر اساس 

همین قانون به عهده دارد، تلاش کند. 
با توجه به اینکه چند ســالی از تصویب این قانون می گذرد 
لازم اســت، متناســب با تغییراتــی کــه رخ داده، اصلاحاتی 

انجام شود و قانون کامل تری داشــته باشیم. درهرصورت باید 
به گونه ای عمل کنیم که بخش خصوصی تقویت شــود و تنها 
 از طریق تشــکل گرایی امکان تقویت بخــش خصوصی واقعی 

وجود دارد.

 از جمله مسائل امروز اقتصاد کشور بی ثباتی 
قوانین و بخشنامه هاســت که هر روز در حال 
تغییر هستند. تشکل های اقتصادی با توجه به 
تخصص و نگاه ویژه ای که به یک بخش دارند، 
چگونــه می توانند در بهبود کیفیت این قوانین 

مؤثر باشند؟
متاسفانه کشور پرقانونی هســتیم و هر لحظه دستگاه های 
مختلفف قوانین و بخشنامه های جدیدی وضع می کنند؛ همان 
طور که قانون های متعددی در کشــور تصویب می شود، آیین 
نامه ها و دســتورالعمل های مختلفی روی تنه قانون اصلی سوار 
می شــود. باید به ایــن نکته توجه کرد که هــر حوزه ای آنقدر 
ریــزه کاری و موضوعات کوچک دارد که هیأت رئیســه اتاق 
ایران به تنهایی قادر به درک و شناســایی این موارد نیستند و 
هرگاه با اعضای صنف و یا تشکل مربوطه صحبت می کنیم تازه 
زوایا و ابعاد کامل موضوع روشــن می شود. بنابراین تشکل های 
اقتصــادی باید به کمک اتــاق بیایند. 
از طرفــی کمیته ماده 12 و شــورای 
گفت وگوی دولــت و بخش خصوصی 
به کمک  ظرفیت هایی هســتند کــه 
آن ها می توان قوانیــن و بخش نامه ها 
را اصلاح یا حــذف کرد. در این رابطه 
تشکل ها بهترین گزینه برای شناسایی 
و معرفــی قوانین مخل و ناقص هســتند. آن ها به دلیل درگیر 
بودن با مسئله تمام ابعاد و زایای امر را می شناسند و می توانند 

جایگزین های خوبی برای بهتر شدن شرایط ارائه دهند.

 آیا این تشکل ها برای ارتقای سطح بهره وری 
بنگاه های زیرمجموعه خود جایگاهی دارند؟

متاســفانه نرخ بهره وری ایران شــرایط مناسبی ندراد و بر 
اســاس اطلاعات موجود بعــد از این همه رشــد تکنولوژی و 
تغییرات اساســی در شرایط کاری، تازه نرخ بهره وری کشور با 
40 ســال قبل سربه سر شده درحالی که در هند و کره جنوبی 
بین 2.5 تا 4 برابر رشد بهره وری داشته ایم. برنامه ریزی برای 
افرایش این نرخ اقدام اساســی و اصولی است تا زمینه کاهش 

بهای تمام شده کالا فراهم شود. 
در حــال حاضر بالا بودن بهای تمام شــده کالا اصلی ترین 
مانع در ورود و رقابت محصــولات ایرانی در بازارهای خارجی 
اســت. دراین رابطه بخش مهمی از مســئله بــه میزان انگیزه 
تشــکل برمی گردد و اینکه آیا تشــکل به این درک رسیده و 
می دانــد افزایش بهــره وری تاچه حد روی خانــوده و زنجیره 
کاری آن اثرگذار اســت؟ در واقع یکی از شاخص های موردنظر 
در ترازسنجی تشــکل ها که توســط معاونت تشکل های اتاق 
ایران دنیال می شــود، نگاه و میزان توجه تشــکل ها به موضوع 
بهره وری اســت. با توجه بــه تکنیک ها و فنونــی که در این 
حــوزه وجــود دارد، برگــزاری دوره های اموزشــی از ســوی 
 تشــکل ها برای اعضا می توانــد اثر مثبــت در بهبود وضعیت 

داشته باشد.

ظرفیت گمرکی بندر بوشهر فراموش شده است 
رئیس اتاق بوشــهر در ملاقات با معاون وزیر اقتصاد از ظرفیت های گمرکی 
بندر بوشهر گفت و خواستار تجدیدنظر مسئولان نسبت به این پتانسیل شد. 
ضرورت تغییر نگاه ها و برقراری ثبات مدیریتی در گمرک بوشهر، تسریع روند 
بررســی پرونده های مالیاتی، روشن شدن سیاســت اداره کل امور مالیاتی در 
مناطق ویژه اقتصادی، ســاماندهی وضعیت بیمه محصولات کشاورزی و... از 
جمله خواسته های فعالان اقتصادی بوشهر است. خورشید گزدرازی تاکید کرد: 

گمرک بوشهر ثبات مدیریتی ندارد و نزدیک به 11 ماه است که توسط سرپرست اداره می شود.

صادرات 760 میلیون بشکه نفت در سال 95
بر اساس بیست و هشتمین گزارش تفریغ بودجه در سال 95، میزان تولید 
نفت 103 درصد رشــد داشته، 99 درصد از منابع حاصل از فروش نفت و 
میعانات گازی تأمین، 760 میلیون بشکه نفت صادر و هفت میلیارد و 312 

میلیون دلار درآمد نفتی به حساب صندوق توسعه ملی واریز شده است.
 بر اســاس اظهارات عادل آذر، رئیس دیوان محاســبات کشــور، برخی 
پالایشگاه ها و پتروشیمی ها درآمدشان را به حساب خزانه واریز نکرده اند 

و اگر این کار را می کردند، امروز مشکلی برای بودجه نداشتیم.
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یادداشت

 تشکل ها و جایگاه آنها 
در رشد بهره وری

مفاهیمی  از  یکــی  بهره وری 
اســت کــه از ســوی بخش 
خصوصی مغفول مانده است. 
مشــاهده نرخ رشد بهره وری 
نشــان می دهد در حدود 40 
نرخ  متوسط  گذشــته،  سال 
رشــد بهره وری صفر بود، به 
این معنا که در این ســال ها 

در کشور بهره وری نداشــتیم. دلیل اصلی این امر 
هم می تواند، اقتصاد دســتوری، مشکلات متعدد 
در فضای کسب وکار، رانت های موجود در اقتصاد، 
تحریم ها و دیگر مواردی که امکان نوسازی فناوری 
و تکنولــوژی را بــه صنعت نداده اســت. در کنار 
این مســائل، دانش بخش خصوصی در حوزه های 
مدیریتــی و از جملــه در مورد بهــره وری، نحوه 
ســنجش آن، ارائه تعریف از بهره وری، نحوه پایش 
و چگونگی بهبود آن و همه این موارد که در اعمال 
بهره وری در صنعت مورد توجه اســت، پایین بوده 
 و موجب می شــود که در این ســال ها، بهره وری 

رشد نکند.
یکــی از کارهایی که تشــکل ها می توانند برای 
اعضای خود انجام دهند تا به رشــد بهره وری آن ها 
کمک شود، آن است که با مفهوم بهره وری، روش ها 
و الزامات آن آشــنا شده و آموزش های لازم در این 

خصوص را دریافت کنند.
اقدام دیگری که تشکل ها باید دنبال کنند، فراهم 
کردن زمینه آشنایی واحدهای عضو با فناروی های 
جدید در حــوزه فعالیت آنهاســت. جریان بهبود 
فناروی در دنیا این گونه اســت که نسل های جدید 
فناوری، بهره وری بیشتری به همراه دارند و شرایط 
نامساعد بهره وری در کشور به دلیل فرسوده بودن 
ماشین آلات، قدیمی بودن تجهیزات و فناروی های 
در اختیار صنعت و تولید است. اگر تشکل ها بتوانند 
فناوری هــای جدیــد را معرفی و مزایــای آنها را 
شناسایی کنند، زمینه و استعداد حرکت واحدهای 

عضو به سمت بهره وری ایجاد می شود.
برگــزاری تورهای صنعتی بــرای اعزام اعضا به 
کشــورهایی که روزآمد و پیشرو در صنعتی خاص 
هســتند نیز می تواند مؤثر باشــد، در این شرایط 
آن هــا می توانند از نزدیک ببیننــد و لمس کنند، 
با فروشندگان فناوری آشنا شــده و با آنها ارتباط 
برقرار کنند. اقدام دیگری که به طور غیرمستقیم به 
رشد بهره وری کمک می کند، حذف و اصلاح قوانین 
مخل کسب وکار است. در حال حاضر تشکل هایی 
در این بخش فعال شــده اند اما باید بیشــتر به آن 

بها دهند.
نکته دیگری که باید مورد توجه باشد، بی انگیزه 
بودن بنگاه ها به موضوع بهره وری اســت که دلیل 
اصلی آن، نبود فرهنگ رقابت در کشور است. رقابت 
به منزله زمین صافی است که امکان تندتر دویدن 
بنگاه ها را فراهم می کند. در یک زمین ســنگلاخ 
بیشــتر بازیگران احتیاط می کننــد، چون ممکن 
است آسیب ببینند. در حالی که در فضای رقابتی 
همه واحدها بر روند حرکــت خود تمرکز کرده و 
سعی می کنند تندتر حرکت کنند، در واقع یکی از 

الزامات بهره ور بودن، رقابتی بودن است.

گفـت وگــو

عضو هیأت رئیسه اتاق ایران در گفت وگو با ماهنامه تشکل های اتاق ایران:

تشکل ها گنجینه اطلاعات ناب اقتصادی هستند

یکی از شاخص های موردنظر در ترازسنجی 
تشکل ها که توسط معاونت تشکل ها دنبال 
می شــود، نگاه و میزان توجه تشــکل ها به 

موضوع بهره وری است

پدرام سلطانی
نایب رئیس اتاق ایران



نشریه داخلی - شماره 28 - بهمن ماه 81396

اولویت بندی طرح های متقاضی فاینانس 
معاون اول رییس جمهور به نوبخت، کرباسیان و سیف دستور داد دستورالعمل 

نحوه استفاده از منابع مالی خارجی برای طرح های اولویت دار را تهیه کنند.
اسحاق جهانگیری فراهم شدن زمینه استفاده از منابع مالی خارجی )فاینانس( 
را از دستاوردهای برجام دانست و گفت: برجام دستاوردهای متعددی داشته 
که لازم است به نحو مطلوب به مردم اطلاع رسانی شود. وی گفت: کمیته 
 یــا کارگروهی برای تعیین طرح های اولویت دار تشــکیل شــود و طرح ها 

و پروژه هایی که قابلیت و صلاحیت استفاده از منابع مالی خارجی دارند را مشخص کنند.

بازنگری در تعرفه واردات خودروهای هیبریدی 
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس، از دستور وزیر صنعت، معدن 

و تجارت برای بازنگری در تعرفه واردات خودروهای هیبریدی خبر داد.
ســعید باستانی خاطرنشان کرد: بر این اساس باید اقدامات کارشناسی درباره 
خودروهای هیبریدی و تعرفه آن انجام شــود. وی با بیان اینکه این بازنگری 
به معنای کاهش تعرفه خودروهای هیبریدی نیســت، گفت: ممکن اســت 
کارشناسان به این سمت بروند که ما بررسی های لازم را انجام داده ایم و تعرفه 

مناسب بوده، لذا مجلس تلاش های خود را برای کاهش تعرفه خودروهای هیبریدی ادامه می دهد.

نـــــگاه

 نهاد فراقوه ای برای آیندگان 
مؤثر خواهد بود

رئیس انجمن ســازندگان تجهیزات صنعتی ایران 
بابیــان این نظر که ایجاد نهاد فراقوه ای برای آینده 
کشور مفید است، گفت: مهم ترین مشکل اقتصادی 
ایران منفصل، جزیره ای و مقطعی فکر کردن است 
که نتایج آن همین شــرایط فعلی اقتصاد اســت و 
درنهایت ناکارآمدی هایی که متأسفانه به نسل های 

آینده نیز منتقل می شود.
عبدالرضا پروین در مورد پیشنهاد ایجاد سازمان 
یا نهاد فراقوه ای معتقد اســت ایــن نهاد باید برای 
تصمیم گیری بلندمدت در مسائل اقتصادی کشور 
ایجاد شــود. در حقیقت ضرورت دارد برای تحول 
بنیادی در اقتصاد کشــور یک ابر وزارتخانه ایجاد 
شــود. این فعال اقتصادی تصریح کرد: ســازمان 
فراقــوه ای یا شــورایی نظیر شــورای امنیت ملی 
می تواند برای توسعه و پیشرفت کشور ایجاد شود و 

برای بازده زمانی 5 تا 10 ساله تصمیم گیری کند.
وی تأکید کــرد: تأمل محققان در تاریخ معاصر 
ایران نشان می دهد مشــکل کار در اینجاست که 
در شرایط فعلی امکان پیدایش هیچ گونه اجماعی 
بر ســر ماهیت و درمــان بحران هــای اقتصادی 
ایران وجود ندارد. دلیــل این امکان ناپذیری نه در 
اقتصاد اســت و نه در سیاســت، بلکه در ضعف یا 
فقدان اندیشــه ای وحدت بخش است که قادر باشد 
اقتصاد و سیاســت را با فرهنــگ، مذهب و میراث 
تاریخی جامعه ایران هماهنگ کند. فقر شــدید در 
نظریه پردازی اقتصادی و بســنده کردن به متون 
درسی رسمی در حوزه اقتصاد خرد و کلان که بعد 
از بحران اقتصادی ۲00۸ خود با بحران مشروعیت 
مواجه انــد از بنیادی ترین علل اختلال در توســعه 
اقتصادی ایران اســت. پروین ادامــه داد: از طرف 
دیگر وجود قوانین پیچیده و دست و پاگیر در نظام 
اداری و اقتصادی یکی دیگر از مشکلات اقتصادی 
اســت. آنچه مورد توافق بخش خصوصی و بخش 
زیادی از کارشناسان اقتصادی قرار دارد، این است 
کــه اقتصاد ایران هیچ کمبودی در زمینه قوانین و 
مقررات ندارد، بلکه مســئله اصلی در وجود قوانین 
متعدد و موازی با یکدیگر اســت؛ بنابراین به نظر 
می رســد دولت و مجلس باید برای تسهیل امور و 
فعالیــت تولیدکنندگان اقدام بــه پالایش قوانین 
غیرضروری کرده و سهولت را در فضای کسب وکار 

نهادینه کنند.
رئیس انجمن سازندگان تجهیزات صنعتی ایران 
خاطرنشــان کرد: شــاید بتوان یکی از اصلی ترین 
دغدغه های بخش خصوصی طی حداقل یک دهه 
اخیر را مشکلات در بخش تولید دانست. در این بازه 
زمانی بسیاری از کارخانه ها و واحدهای تولیدی به 
تعطیلی یا شرایط نیمه تعطیل کشیده شدند، بدین 
ترتیب اهتمام جدی دولت و بخش خصوصی باید 
رســیدگی به این مشکلات و یافتن راهکار مدبرانه 
برای حل مشکلات موجود باشــد. وی با اشاره به 
اقدام این انجمن در راســتای پیشنهاد رئیس اتاق 
ایران گفت: طبق همین پیشــنهاد فراخوانی را به 
اعضای انجمن داده ایم که 10 مشــکل پیش روی 
خــود و واحدهــای زیرمجموعه را اعــلام کنند تا 
بتوانیم با جمع بندی این نظرات، پیشنهاد و راهکار 

مناسبی را در اختیار اتاق قرار دهیم.

پرسمان

 نهاد فراقوه ای 
 به حل بحران اقتصادی 

کمک می کند
رئیس اتحادیه تولید کننــدگان و صادر کنندگان طلا، 
جواهر، نقره و ســنگ های قیمتی با بیان این مطلب که 
ایجــاد نهاد فراقوه ای به حل مشــکلات اقتصادی کمک می کند، 
گفــت: در حال حاضر این تعامل را بــا بخش های مختلف دولت 
شــروع کرده ایم مثل ســازمان فنی و حرفه ای و قرار اســت در 
تدویــن بخش هایی از کتب درســی دانش آموزان مشــارکت و 

همفکری داشته باشیم.
حجـت شـفایی، افـزود: دولت به این نتیجه رسـیده اسـت که 
اگـر بـه تنهایـی حرکـت کند بـه نتیجه دلخـواه نمی رسـد و باید 
بـا بخـش خصوصـی همـراه شـود. دولـت راهـی جـز اعتمـاد به 

بخـش خصوصی واقعـی ندارد.
ایـن فعـال اقتصـادی تاکیـد کرد: پیشـنهاد رویس اتـاق ایران 
مبنـی بـر ایجاد نهاد فرا قوه ای پیشـنهاد بسـیار خوبی اسـت که 
می توانـد بـرای خروج کشـور از بحـران اقتصادی و بهبـود اوضاع 

موثر و کارگشـا باشد. 
وی همچنیـن افـزود: بـا همراهـی بخـش خصوصـی کـه بـه 
مسـائل اقتصـادی و بـازار اشـراف بیشـتری دارد بهتـر می تـوان 

مشـکلات را دیـد و راهـکار مناسـب بـرای آنهـا ارائـه داد.
این فعال اقتصادی با تاکید بر اهمیت گسترش دایره مشارکت 
بخش خصوصی در تصمیمات کلان اقتصادی گفت: تشــکل ها به 
دلیل حضور مستمر و موثر در بازار و آگاهی از تحولات و تغییرات 
و مقتضیات روز اقتصاد، بهتر می توانند مشکلات را استخراج کرده 
و راهکارهای مناســب برای حل و فصل آنها ارائه دهند بنابراین 
اگر در کنار قدرت اجرایی دولت قرار گیرند، به طور قطع راهگشــا 
و کارآمد بوده می توانند گام های مفید و موثری بردارند که شاید 

دولت به تنهایی از پس آنها برنیاید.

ایجاد نهاد فراقوه ای با نگاه 
اقتصادی نتیجه بخش است

ــور،  ــی کش ــای معدن ــن آب ه ــر انجم دبی
بــه  فراقــوه ای  نهــاد  ایجــاد  مــورد  در 

پیشــنهاد رئیــس اتــاق ایــران گفــت: ایــن پیشــنهاد خوبــی اســت امــا 
مشــروط بــر اینکــه دیدگاه هــای سیاســی در آن بــه دیدگاه هــای 
 قالــب تبدیــل نشــود. بایــد بینــش و توجه هــا بــه موضوعــات اقتصــادی 

معطوف گردد. 
پیمــان فروهــر ادامــه داد: در طــی ایــن ســال ها نهادهــای مشــابهی 
ــه  ــدند ک ــاد ش ــار ایج ــول و اعتب ــورای پ ــاد و ش ــورای اقتص ــل ش مث
سیاســت گذاری اقتصــادی انجــام داده انــد، شــاید خروجــی قابــل دفاعــی 
هــم نداشــتند امــا حضورشــان بــی تاثیــر هــم نبــوده اســت. زمانــی کــه 
ــادی در  ــچ نه ــد، هی ــر نکن ــادی تغیی ــه اقتص ــی ب ــای سیاس دیدگاه ه

ــد.  ــاز باش ــد کارس ــل نمی توان عم
وی بـا بیـان اینکـه بـا چالش هـای متعـدد اقتصـادی مواجه هسـتیم، 
تصریـح کـرد: کجـای دنیـا مشـاهده شـده کـه دولـت 11 هـزار میلیارد 
تومـان تـاوان مؤسسـات مالـی غیرمجـاز را  دهد یـا کجا می توان سـرمایه 
ملـی یک کشـور را جابه جـا کرد؟ نهاد فراقـوه ای زمانی می تواند کارسـاز 
باشـد که اعتقاد به این رسـالت وجود داشـته باشـد. بارها نسـبت به افق 
اقتصـادی کشـور و چالش هـای آن هشـدار داده شـده، امـا هرگز بـه آنها 

توجه نشـده اسـت. 
ایــن فعــال اقتصــادی افــزود: بــه ایجــاد ایــن نهــاد اعتقــاد دارم ولــی 
معتقــدم قبــل از ایجــاد آن بایــد باورهــا تغییــر کنــد و دولــت بــه معنــای 

عــام کلمــه، اصــلاح اقتصــاد را در برنامــه خــود قــرار دهــد.

نهاد فراقوه ای می تواند 
هماهنگ کننده سه قوه باشد

رئیس فدراســیون اقتصاد سلامت در مورد 
پیشــنهاد ایجاد نهاد فراقوه ای در کشور، معتقد است اگر بتوان 
این پیشــنهاد را اصولی و بر اساس منطق شکل داد، بسیار موثر و مفید 

خواهد بود.
 مجتبــی معظمی ضمــن موافقت با اصول و لزوم تشــکیل این نهاد 
تاکید کرد: مهم تر از تشکیل این نهاد نحوه اجرایی شدن تصمیمات این 

نهاد است. 
این فعال اقتصادی اجرایی نشدن قوانین را دغدغه اصلی امروز اقتصاد 
کشور و حتی دیگر بخش های کشور داست و گفت: مهم ترین مشکلی که 
در کشــور وجود دارد، اجرا نشدن تصمیمات خوب است، باید برنامه های 
این نهاد فراقوه ای ضمانت اجرایی داشــته باشــد. از ســوی دیگر نباید 
سرنوشــت این ایده مثل اصل 44 قانون اساســی باشــد که به جای نفع 

بخش خصوصی، شرکت های دولتی و شبه دولتی تقویت شوند.
وی معتقد است اگر این نهاد درست و اصولی شکل گیرد و تصمیمات 
آن لازم الاجرا باشــد، هم برای بخش خصوصی مفید و موثر خواهد بود 
و هم دولت می تواند به مشــکلات اقتصادی مسلط شده، بهتر و سریعتر 

آنها را حل و فصل کند.
معظمی تصریح کرد: یکی از بزرگ ترین مشــکلات اقتصادی امروز در 
این دوره عدم هماهنگی قوا با یکدیگر اســت. قوانین را به نحو احســن 
و مطابــق با اصول اقتصــادی تنظیم می کنیم ولی در قــوه مجریه اجرا 
نمی شــود یا مقرراتی در حــوزه اقتصادی داریم که بــا برخی از قوانین 
متناقض اســت. در این بین مجلس که وظیفه نظرات بر حســن اجرای 
قوانین را بر عهده دارد نیز وظیفه خود را به خوبی انجام نمی دهد و فکر 

می کند تنها وظیفه اش تولید قانون است. 
وی اعتقاد دارد برای برون رفت از مشــکلات و ایجاد هماهنگی بین قوا 
تشــکیل نهاد فراقوه ای لازم است و شاید این نهاد بتواند همین وظیفه را 

بر عهده بگیرد.

راه رهایی از باتلاق 
مشکلات اعتماد به 

بخش خصوصی است
رئیس اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان ســنگ 
آهن ایــران با بیان ایــن مطلب که تنهــا راه نجات از 
باتلاق مشکلات، اعتماد به بخش خصوصی است، گفت: متاسفانه 
اتفاقات بدی در اقتصاد کشــور در حال وقوع است. اکثر کارهای 
خوبی که با هزینه های زیاد انجام می شــود به ورشکستگی منجر 

شده و این مسئله دلسردی به همراه دارد.
مهــرداد اکبریان افزود: اگر پروژه ها بــه جای دولت به بخش 
خصوصی ســپرده شود نتیجه بهتری به همراه خواهد داشت. وی 
بر این باور است شاید دولت نتواند به زودی مالکیت پروژه ها را به 
بخش خصوصی بسپارد اما به مرور زمان این اتفاق رخ خواهد داد 

و شاهد بهبود اوضاع اقتصادی خواهیم بود.
ایــن فعال اقتصادی تصریح کرد: با ایجــاد یک نهاد فراقوه ای 
می توان مسائل کف بازار، مشکلات و نواقص موجود را حل و فصل 
کرد. در حالی که اگر قرار باشــد همه مشکلات توسط دولت حل 

شود سال ها به طول می انجامد.
رئیــس اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان ســنگ آهن 
ایران در مورد ابعاد فعالیت این اتحادیه تشریح کرد: کارآمد بودن 
این نهاد مشروط بر قدرتمند بودن آن است، نه اینکه فقط جنبه 
مشــورتی داشته باشد یعنی مصوباتش تبدیل به قانون شده و در 
کشــور اجرایی شود. در این صورت شاهد حل و فصل مشکلات و 

بهبود شرایط اقتصادی کشور خواهیم بود.



نبود دانش فنی در بیشتر واحدهای صنعتی مناطق آزاد
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه ۳۰ درصد هزینه جاری در 
مناطق آزاد بسیار زیاد است، گفت: تا زمانیکه گمرک مناطق آزاد جدید را 

تحویل نگیرد، اجازه فعالیت در این مناطق را نخواهیم داد.
محمدرضا پورابراهیمی گفت: نزدیک به ۱۰۰۰واحد صنعتی فعال در مناطق 
آزاد کشور فعالیت دارند که بیش از ۷۰درصد آنها واحدهای کوچک هستند. 
به جز موارد محدودی که با استفاده از دانش فنی و تخصص خاص در برخی 

مناطق ایجاد شده، در مابقی این واحدها از دانش فنی چیزی نمی بینیم و این یک خلا جدی است.

تراز تجاری مناطق آزاد منفی است
دبیر شــوایعالی مناطق آزاد با اشــاره به اینکه تراز تجاری مناطق آزاد مثبت 
نیست، گفت: طی چهار سال گذشــته، مناطق آزاد کشورمان ۷میلیارد دلار 

واردات و فقط ۲میلیارد و۴۰۰میلیون دلار صادرات داشته اند.
مرتضی بانک، تصریح کرد: در خصوص عملکرد مناطق آزاد باید توجه داشت 
که موضوعات اقتصادی به هم پیوســته بوده و در عین حال که مناطق آزاد 
به دنبال فعالیت های متفاوتی هســتند اما از پیکره اقتصاد تبعیت می کنند؛ 

بنابراین طبیعی است عوامل متعددی که در اقتصاد تاثیرگذارند، در مناطق آزاد هم تاثیر دارند.
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دیدگـــــاه

نهاد فراقوه ای می تواند به 
پیشبرد سریع امور کمک کند

رئیس انجمن واردکنندگان دارو 
بر این باور اســت که تاسیس 
نهــادی فراقــوه ای بــا حضور 
بخش  فعالان  و  دانشــگاهیان 

خصوصی یک ضرورت است.
ناصر ریاحــی تاکید کرد: با 

اصل ایجاد نهاد فراقوه ای موافق هستم؛ باید اعضای 
انتخابی این نهاد از تمام قوا و از میان دانشگاهیان 
و فعالان بخشی خصوصی باشند. در حقیقت حضو 
بخش خصوصــی در افرادی از دانشــگاه ها معتبر 
کشور می تواند به بالا بردن سطح فعالیت های این 

نهاد کمک کند. 
این فعال اقتصادی افزود: پیشنهاد اصلاحی من 
این اســت که پیش از تشکیل نهاد فراقوه ای، ابتدا 
یک گروه یا کمیته ای کارشناســی تشکیل شود تا 
قوانین و مقررات موجود در حوزه اقتصادی بررسی 
و مشــکلات آن ها رفع شود. مشکل اصلی ما تعدد 
قوانیــن و غیرتخصصی بودن آنهــا و در عین حال 
موجز نبودن قوانین است. قبل از هر تصمیمی باید 

بتوانیم این مشکلات را حل کنیم.
این عضو هیأت نمایندگان اتــاق ایران تصریح 
کرد: اگر این نهاد تشــکیل شــود همــه نهادها و 
ذینفعان را در برمی گیرد. این نهاد می تواند قبل از 
ارائه پیشــنهاد به دولت، همه تشکل ها، اتاق ایران، 
اصناف، تعاون، تشکل های اقتصادی، دانشگاهیان و 
یا نماینده های سه قوه را در تصمیمیات خود دخیل 

کند تا امور در دولت سریع تر پیش رود.

نهاد فراقوه ای می تواند به بهبود 
وضعیت کشور کمک کند

تولیدکنندگان  اتحادیه  رئیس 
افزار  نــرم  صادرکننــدگان  و 
ایران با اشــاره بــه این که بر 
اساس مطالعات صورت گرفته 
در مورد تجربــه ایجاد نهادی 
فراقوه ای در دیگر کشورها، این 

ایده می تواند به وضعیت کشــور کمک کند، گفت: 
باید مراقب بود پس از شکل گیری آن، کارآمدی و 

پویایی این نهاد حفظ شود. 
محمدرضا طلایی، با تایید این پیشنهاد، تصریح 
کرد: اگر قرار باشــد این ســازمان یا ابروزارتخانه 
کارآمدی لازم را نداشــته باشد و به نهادی دست و 
پاگیر تبدیل شود، بهتر است هیچ وقت ایجاد نشود.

وی در ادامه به نمونه ای از این نهادها در کشور 
اشــاره کرد و افزود: در حــوزه فناوری اطلاعات به 
دســتور مقام معظم رهبری، قرار شد شورای عالی 
فضــای مجازی بــرای سیاســت گذاری و راهبری 
فضای مجازی کشور تشکیل شــود، مصوبات این 
شورا لازم الاجراست. هدف این بود که دستگاه های 
زیرمجموعــه ICT در آنجا حضورداشــته و اعضای 
حقیقی آن مستقیم از ســوی مقام معظم رهبری 
انتخاب شوند. متاســفانه هنوز این شورا نتوانسته 
نقشه راه ICT کشور را تنظیم و تهیه کند. این  شورا 
هنوز به هدف اولیه خود نرســیده اند و باید مراقب 

بود این ایده به چنین سرنوشتی گرفتار نشود.

پرسمان

 تقسیم قدرت موجب
تخصصی شدن کارها

رئیس انجمن صنایع و معادن ســرب و روی 
ایران با بیان این نکته که اگر تقسیم کار اتفاق 

بیفتد، زمینه تخصصی شدن امور فراهم می شود، گفت: در وهله اول و پیش 
از ایجاد نهاد فراقوه ای باید تلاش کنیم اتاق ایران تقویت شــود و شیشه ای 
و شــفاف عمل کند. نقدهایی که بر آن وجود دارد مرتفع شــود و از لحاظ 
ریشه ای قوی شود، چرا که اتاق ایران مادر همه تشکل هاست و باید بتواند از 

فرزندانش حمایت کند. پس از ان می توان به نهاد فراقوه ای پرداخت.
یوســف مرادلو همچنین تاکید کرد: حســن ایجاد یک نهاد فراقوه ای، 
همکاری با اتاق و کمک به اقتصاد کشور و برون رفت از بحران های اقتصادی 
است. ولی باید مراقب بود، موازی کاری و خنثی کردن عملکرد یکدیگر ما را 
از هدف دور می کند. این فعال اقتصادی تاکید کرد: یک نهاد قوی که دارای 
قدرت اجرایی باشــد و از طرفی اهــداف پارلمان بخش خصوصی را تأمین 
کند، می تواند بازوی توانمندی برای دولت محسوب شده و همچنین پیشتاز 
حل مشــکلات اقتصادی باشــد. وی با بیان این موضوع که امروزه در اکثر 
کشورهای توسعه یافته چنین نهادی برای کمک به دولت و رونق اقتصادی 
وجود دارد، تصریح کرد: اگر بخواهیم به توســعه دست یابیم باید از الگوی 
کشــورهای بزرگ پیروی کنیم و نواقص اقتصاد خود را حل و فصل کنیم 
استفاده از تجربیات موفق کشورهای پیشرو راهکاری است که همه کشورها 

برای تحقق توسعه خود انجام می دهند.

 ایده ایجاد نهاد فراقوه ای 
در راستای سیاست های 

اصل44 است 
رئیــس اتحادیه تولید کنندگان، بازرگانان و صنایع بســته 
بندی چای کشــور بر این باور است که اگر بخش خصوصی 

به دولت مشورت دهد، می تواند در پیشیرد امور موثر باشد.
حمیدرضا موثقی یکی از دغدغه های بخش خصوصی و مشکلات 
اقتصادی کشور را مربوط به برنامه ریزی های اقتصادی کشور دانست 
و تصریح کرد: اگر دولت در چارچوب علمی و نظری برنامه ریزی کند، 
زمینه حل بخش عمده ای از مشکلات فراهم می شود، حتی با این کار 

می توانمی از بروز بسیاری از مسائل هم جلوگیری کرد.  
این فعال اقتصادی تصریح کرد: دولت ها در ایران با ســعی و خطا 
کار خــود را پیش برده انــد و در این زمان لازم اســت که نهاد ملی 
توســعه ای یا یک نهاد فرا قوه ای برای برون رفــت از بحران اقتصادی 
ایجاد شود. بخش خصوصی پیشنهاد خوبی برای برون رفت از بحران 
اقتصادی را در پیش گرفته اســت. این راهکار  می تواند به شکوفایی 
اقتصــاد کمک کند. وی ادامه داد: امیــدوارم بتوان روزهای خوبی را 
برای اقتصاد در آینده متصور شد. البته باید این ایده هم مورد بحث و 
تحلیل کارشناسان اقتصادی و کارشناس توسعه ای قرار گیرد. من فکر 
می کنم این ایده در راستای اصل ۴۴ قانون اساسی است. و چنانچه به 
دقت و کارشناسانه اجرا شود بدون شک منشا اثرات خوبی خواهد بود.

 ایجاد نهاد فراقوه ای
به نفع اقتصاد است

رئیس انجمن ماشــین ســازان صنایع 
غذایی بر این باور اســت که ایجاد یک نهاد فراقوه ای به نفع 
اقتصاد است، تاکید کرد: با توجه به شرایط و تلمبار حجم عظیمی از 
مسایل مختلف و وخیم شدن اوضاع اقتصادی در گذر زمان، مشکلات 
و نارضایتی هایی شکل گرفته که شــفاف سازی، لازمه خروج از این 

بحران است. 
مجتبی نائلی گفت: برای حل پایدار و ریشــه ای بحران اقتصادی 
کشور، باید ابتدا شرایط موجود در جامعه را بپذیریم و شفاف و روشن 
از واقعیات ســخن بگوییم؛ چرا که اگر اینگونه عمل نکنیم همچنان 
در دام مشــکلات باقی خواهیم ماند و شرایط را وخیم تر، پیچیده تر 
و غیرقابل حل تر خواهیم کــرد. این فعال اقتصادی تصریح کرد: در 
جهانی که سرعت تغییرات از صد سال به یک سال رسیده و همچنان 
رو بــه کاهش اســت، در جهانی که برای بقــا در لحظه باید تصمیم 
گرفت، در جهانی که برای باقی ماندن در چرخه جهانی باید در لحظه 
قضاوت کرد و تصمیم گرفت، دیگر ســاختار موجود کارآیی ندارد و 
نمی تواند زمینه ســاز تصمیمات درستی برای برون رفت از مشکلات 
شــود؛ پس نیازمند یک ساختار جدید هستیم. رئیس انجمن ماشین 
آلات صنایــع غذایی تصریح کرد: مهم ترین دغدغه این نهاد فرا  قوه ای 
باید تقویت بخش خصوصی باشــد. فراقوه ای بودن این نهاد مستلزم 

قانون جدید است و  همت بالایی برای انجام آن لازم است.

نهاد فراقوه ای با رعایت 
شفافیت موفق می شود 

روده  صادرکنندگان  اتحادیه  رئیس  نایب 
ایران با اشاره به تاثیرگذاری تشکیل یک نهاد فراقوه ای در کشور 
تصریح کرد: اگر این نهاد بخواهد موفق عمل کند باید از قدرت اجرایی و 

از قدرت کارشناسی بسیار بالایی برخوردار باشد.
جمشــید نفر در ادامه یکی از راهکارهای مهم برای رهایی از مشکلات 
اقتصادی را در شناسایی دقیق و ریشه ای مشکلات و برخورد شفاف با آنها 
دانســت. به باور وی اگر قرار باشد، چالش های امروز اقتصاد ایران برطرف 
شــود باید با مردم صادقانه و شفاف برخورد کنیم تا پشتوانه مردمی را از 
دست ندهیم. این فعال اقتصادی تصریح کرد: اگر قرار ا این سازمان یا ابر 
وزارتخانــه مانند برخی نهادهایی که تاکنون شــکل گرفته اند، کارآمدی 
لازم را نداشــته باشد و تنها دست و پاگیر شود، بهتر است از همین الان 

فراموشش کنیم. 
وی تاکید کرد: این نهاد می تواند قبل از ارائه پیشنهاد به دولت، همه 
تشــکل ها، اتاق ایران، اصناف، تعاون، تشکل های اقتصادی، دانشگاهیان 
و یا نماینده های ســه قوه را در تصمیمیات خود دخیل کند تا کارها در 
دولت ســریع تر پیش رود.نفر همچنین با تاکید بــر لزوم دخالت دادن 
مردم در تصمیم گیری ها، خاطرنشــان کرد: مردم اگر اعتماد کنند همه 
مشــکلات قابل حل خواهد بــود. این نهاد باید صراحــت و صداقت را 
سرلوحه کار خود قرار دهد تا بتواند به عنوان یک بازوی اجرایی توانمند 

و کارگشا عمل کند.

نهاد فراقوه ای با حضور کارشناسان مجرب مثمرثمر است
رئیس اتحادیه شرکت های فنی مهندسی حفاظت الکترونیک با بیان این نکته که ایجاد نهاد فراقوه ای با حضور کارشناسان 
خبره به نتیجه می رسد، گفت: اگر قرار باشد این نهاد موثر واقع شود ترکیب اعضای آن بسیار مهم است. حضور کارشناسان 
و مدیران اقتصادی که در اوضاع اقتصاد و تولید و صنعت دستی دارند و می توانند گام های موثری بردارند در چنین نهادی مفید است.

مســعود شــنتیایی گفت: بهترین راه این است که تشکل های اقتصادی در این عرصه وارد شده و نمایندگان آنها و کسانی که از تولید و صنعت 
و واردات و امور بیمه ای و گمرکی ســر رشــته دارند جریان امور را به دست گیرند.  این فعال اقتصادی در ادامه گفت: ترکیب افرادی که قرار است 
در چنین نهادی عضو و دارای حق رای باشــند بســیار مهم است که اگر با دقت و کارشناســانه انتخاب نشود در عمل هیچ اتفاق جدید و مثبتی 
رخ نخواهد افتاد. وی تاکید کرد: سال هاســت ضرورت چنین نهادی احساس می شد اما تا کنون ایجاد نشده پس باید گام نخست محکم و اصولی 

برداشته شود تا مثمرثمر باشد.
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ارسالپیشنهاداتتعرفهایسال۹۷درهفتههایآینده
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه دولت با تغییرات تعرفه ای 
که بار تورمی دارد، مخالف است، گفت: پیشنهادات تعرفه ای برای سال ۹۷، 

طی هفته های آینده به هیأت دولت ارسال خواهد شد.
مجتبی خســروتاج در خصوص تدوین نظام تعرفه ای کشــور برای سال ۹۷ 
گفت: جدول حقوق و عوارض گمرکی باید در دولت به تصویب برسد و پس 
از آن از سوی وزارت صمت به هیأت دولت ارسال شود تا به تصویب رسیده و 

ابلاغ شود. به گفته وی تعرفه های پیشنهادی از سوی کمیسیون ماده یک به دولت ارایه می شود.

۳0درصدطلایورودیبهکشورقاچاقاست
غلامحســین دوانی، مشاور مالیاتی اتاق ایران گفت: در حالت خوش بینانه 

۳۰ درصد طلای ورودی به کشور قاچاق است.
وی گفت: در شــرایط رونق اقتصادی روزانه یک و نیم تا دو تن طلا در کشور 
مصرف می شــود که با احتساب ۳۰۰ روز کاری در ۱۲ ماه، حداکثر باید ۶۰۰ 
تن طلا به کشور وارد شود اما آمار گمرک چنین موضوعی را تائید نمی کند، 
زیرا بخش عمده ای از این کالا به صورت قاچاق وارد می شود. یعنی سالانه ۳۰۰ 

تا ۵۰۰ تن طلا به کشور وارد می شود که درباره واردات قاچاق این کالا آمار متفاوتی وجود دارد.

اخبار مجامع

برگزاری مجمع عمومی عادی 
سالیانه اتحادیه صادرکنندگان 

خدمات فنی و مهندسی مشاوران، 
پیمانکاران صنعت مخابرات ایران

در مجمــع عمومــی عــادی ســالیانه اتحادیــه 
صادرکنندگان  خدمات فنی و مهندســی مشاوران، 
پیمانکاران صنعت مخابرات ایران، که یکشــنبه 8 
بهمن ماه با حضور نماینده اتاق ایران برگزار شــد، 
اعضای هیأت مدیره و بازرسان اتحادیه انتخاب شدند.

این جلســه به برگزاری انتخابــات برای تعیین 
اعضای هیأت مدیره و بازرســان اتحادیه اختصاص 
یافت و براساس آرای به دست آمده »داوود ادیب«، 
»اسماعیل ثنایی«، »محمد میرزایی«، »علی آزادپور« 
و »محمود زنوزی راد« به عنوان اعضای اصلی هیأت 
مدیره و »باقر میرزایی منش« و »ســادینا آبائی« به 
عنوان اعضای علی البدل هیأت مدیره انتخاب شده 
و قبول ســمت کردند. همچنین »مجید ذوقی« به 
عنوان بازرس اصلی و »علی اصغر نیکفر« به عنوان 
بازرس علی البدل اتحادیــه صادرکنندگان خدمات 
فنی و مهندســی  مشــاوران،  پیمانکاران صنعت 

مخابرات ایران برگزیده شده و قبول سمت کردند.

مجمع عمومی عادی سالیانه 
اتحادیه تولیدکنندگان و 

صادرکنندگان چرم مصنوعی 
ایران برگزار شد

در مجمــع عمومــی عــادی ســالیانه اتحادیــه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان چرم مصنوعی ایران، 
که چهارشنبه ۱۱ بهمن  با حضور نماینده اتاق ایران 

برگزار شد، بازرسان انجمن انتخاب شدند.
در این جلســه گزارش عملکرد هیأت مدیره و 
صورت های مالی  منتهی به ۳۰ اســفند ماه سال 
۹۵ قرائت و تصویب شــد. ادامه جلسه به برگزاری 
انتخابات تعیین بازرسان انجمن اختصاص یافت و 
براساس آرای به دست آمده، »علی محمد قاسمی« 
به عنوان بازرس اصلی و »ســیدناصر مجیدی« به 
عنوان بازرس علی البــدل انجمن برای مدت یک 

سال برگزیده و قبول سمت کردند.

مجمع عمومی عادی سالیانه 
انجمن صنایع خوراک دام و 

طیور و آبزیان ایران برگزار شد
در مجمــع عمومی عادی ســالیانه انجمن صنایع 
خوراک دام و طیور و آبزیان ایران، که ســه شنبه 
۳ بهمن  با حضور نماینده اتاق ایران برگزار شــد، 

بازرسان انجمن انتخاب شدند.
در این جلســه گزارش عملکرد هیأت مدیره و 
صورت های مالی  منتهی به ۳۰ اســفند ماه سال 
۹۵ قرائت و تصویب شــد. ادامه جلسه به برگزاری 
انتخابات تعیین بازرســان انجمن اختصاص یافت 
و براســاس آرای به دست آمده، »بختیار بهزادی« 
بــه عنوان بازرس اصلی و »حمید قوی مهربان« به 
عنــوان بازرس علی البدل انجمــن برای مدت یک 

سال برگزیده و قبول سمت کردند.

اخبار تشکل ها

ناماعضایهیأتمدیره: 
ابوالفضــلروغنــیگلپایگانــی،عضــوهیــأتمدیــره/فرهــادمویــدی،عضوهیأتمدیره/اصغــررحمانی،عضوهیأت
مدیــره/امیــنابراهیــمزاده،عضــوهیــأتمدیره/پیمانســالاریشــریف،عضوهیأتمدیره/ســیدابوطالبمومنی،

عضوهیأتمدیره/نیمابصیری،عضوهیأتمدیره/مهشیدپورداد،دبیر.

اهداف،وظایفوچشــماندازها:ســندیکایتولیدکنندگانکاغذومقوایایرانبهمنظورســاماندهیامورمربوطبهصنعتتولیدکاغذو
مقواوهمچنینحفظتوازنونظموفراهمکردنامکانبهرهبرداریبیشترازسرمایهگذاریوتولیدواستفادهازمنابعونیزانتقالتجربیات
علمیدســتاندرکاراناینصنعتوبهروزنمودنآنبرایدســتیابیبهاهدافقانونیتوســعهدرکشورودفاعازحقوقومنافعمشروعو
قانونیاشخاصحقیقیوحقوقیعضوتشکلتولیدکنندگانکاغذومقواایران،زیرنظراتاقبازگانیایرانتشکیلشدهاست.
وظایف:تلاشبرایســاماندهیامورمرتبطباتولیدوصادرات/کســباطلاعاتمربوطبهعرضهوتقاضا،قیمتوبازارهایمصرفبرایعرضه
اعضا/مشارکتگروهیدرتصمیمسازیهاوتصمیمگیریهاوتهیهوتنظیمپیشنهادهایمرتبطباتولیدکالاهایمربوطه/ایجادارتباطبابانکها
وسازمانهایاعتباریوهمچنینسازمانهایمالیوپولیبینالمللیدرقالبقوانینجمهوریاسلامیایرانباهدفتسهیلوگسترشخدماتو
تسهیلاتمالیبهاعضا/ایجادبانکاطلاعاتیدرزمینههایمرتبطبااهدافووظایفتشکلواطلاعرسانیازطریقایجادشبکهاطلاعرسانیونشر

کتبومجلاتوبروشورهایتخصصیوتبادلاطلاعاتمربوطه/انجامفعالیتهایعلمیوتحقیقاتیمرتبطباصنعتسلولزیو...

 عملکردودســتاوردها:-انجامجلســاتمســتمروماهیانههیأتمدیرهواتخاذتصمیمدرخصوصنامهوارجاعاتمختلفازســویکلیه
وزارتخانههاونهادهاواتاقهایبازرگانیاعمازوزارتصنعتومعدنواتاقبازگانیایرانوتشکلهایمرتبطدرزمینههایگوناگونوهمچنین
پاســخبهمکاتباتاعضاوتلاشدرجهترفعمشــکلاتوموانعتولیدیدرشــرکتهاوتأمیننیازودفاعازمنافعاعضاازطریقنظارتبرقیمت
مواداولیهوفروش.../2-برگزارینشستهایتخصصیوهماندیشیباحضورفعالانعرصهتولیدیوصنعتسلولزیکشورباحضورودعوت
ازمعاونانوزیرصنعتوروسایاتاقهاوهمچنینتشکیلجلساتپرسشوپاسخورفعابهامازبخشنامههاباحضورمعاونانوروسایذیربط/
۳-برگزاریبیشازدههاجلســهدرخصوصجلوگیریازوارداتبیرویهکاغذواقداماتحمایتیبرایتولیدکنندگانداخلیدراینزمینهبا
وزیرصنعتومعاونانایشانوهمچنینسازمانتوسعهتجارتوتشکلهایذینفع/4-برگزاریجلساتمتعددباسازمانمحیطزیستووزارت
صنعتدرخصوصوارداتکاغذباطلهورفعموانعموجوددراینراهخوشــبختانهباتوجهبهپیگیریجدیومداومماتســهیلســازیلازمدر
خصوصوارداتکاغذباطلهازکشورهایمختلفانجاموباتوجهبهنیازواحدهایتولیدیکاغذسازازاینکالابهعنوانمواداولیه،پیگیریدر
اینزمینهادامهدارد./5-تجهیزورونقدبیرخانهتشکلبهمنظورپاسخگوییبموقعبههمکارانواعضامحترمدرزمینهارجاعاتومکاتبات
لازمباســازمانهاومؤسســاتمرتبطوهمچنینپیگیریمطالباتاعضاوهدایتوپاســخگوییمشتریانبازارکاغذدرزمینهشناساییومعرفی
محصولاتوجلوگیریازوارداتبیرویهکاغذازطریقمکاتباتباوزارتصنعتوپاسخبهاستعلامهایانجامگرفتهازسویاینوزارتخانه
/6-راهاندازیسایتتشکلکهرسانهایآنلاینجهتاطلاعازآخریناخبارواطلاعاتموردنیازهمکارانوهمچنینمشتریانوسایرواحدهای
وابســتهبودهومحلیبرایتبلیغاتوارائهمحصولاتبهعلاقهمنداناینصنفمیباشــد./۷-برگزاریمســتمرومکررنشستهایرادیویی
وتلوزیونیوترتیبدادنمصاحبههایتخصصیدرزمینهمعرفیصنعتومحصولاتمرتبطونیزشناساییشرکتها،تولیداتودستاوردهای

تولیدیصنعتکاغذومقوایکشوردررسانهملیورادیوهایتخصصیاقتصادیو...

سندیکایتولیدکنندگانکاغذومقوایایران

ناماعضایهیأتمدیره: 
فرهادآگاهي،رئیسهیأتمدیره/مسلمناصري،نایبرئیسهیأتمدیره/بهزاددرخور،خزانهداروعضوهیأتمدیره
علــيجابریــانهمدانــي،عضــوهیــأتمدیره/رضاحبیبطاريفرد،عضوهیأتمدیره/مهديعلیمرداني،عضوهیأتمدیره

فرهادطاهریان،دبیرانجمن/حسنگندمکار،بازرس.

اهداف،وظایفوچشماندازها:افزایشخودسازماندهيوتوزیعمتعادلفرصتهاياقتصاديوهمگرایيبیناعضادرتقسیمکارملي
وکمــکبــهتأمینامنیتغذایيجامعهباافزایشدسترســيمردمبهفرآوردههايپروتئینيوســرانهمطلوب/برنامهریزیوســازماندهی
وارداتوبهبــودکیفیــتموادپروتئینیوارداتیوفرآوردههایخامدامی/تحلیلودیدهبانیمســتمرتغییراتبازارجهانیدرزمینهتولید
فرآوردههــایدامــیوصادراتآنها/انجاممطالعاتبنیادینجهتارائهالگوهایتأمینامنیتغذاییکشــوردرراســتاینیازجامعه/پیش
آگهیواطلاعرسانیبهمسئولینازآخرینتغییراتقیمتهایجهانیگوشتوتولید،وارداتوحملمحمولهها/برنامهریزیوارائهطرحهای
کوتاهمدتومیانمدتمدیریتوارداتفرآوردههایخامدامیدرکشــور/ایجاد»بانکاطلاعاتوارداتگوشــت«درکشــوروشــبکههای
اطلاعرســانیبهاعضا/بازویمعتمدکارگروهکنترلبازاردربرنامهریزیوتصمیمســازیها/مشــارکتدرتدوینواجرایاســتانداردهای
موردنیازوانجامکنترلهایکیفیورتبهبندیموردنیاز/حمایتازمنافعمشــترکاعضاوارائهخدماتحقوقیومشــورتیبهایشــان/
انجامفعالیتهایعلمیوتحقیقاتیمرتبطباماموریتانجمندرداخلوخارجکشــور/ایجادارتباطبابانکهایوســازمانهایاعتباریکشــور
وهمچنینسازمانهایمالیوپولیبینالمللیدرقالبقوانینجمهوریاسلامیایرانباهدفتسهیلوگسترشخدماتوتسهیلاتمالی/

 عملکــردودســتاوردها:-عضویــتدرهیأتنمایندگاناتاقبازرگانیصنایع،معادنوکشــاورزیایــران/2-عضویتدرهیأتمدیره
فدراســیونواردات/۳-عضویتدرهیأتمدیرهوکمیتهفنیکانونانجمنهایصنایعغذاییایران/4-عضومشــورتیومشــاورسازمان
نظامدامپزشــکیج.ا.ا/5-عضوثابتومدعودرکارگروهتنظیمبازارکشــور/6-عضوثابتومدعودرکمیســیونکشــاورزی،آبوصنایع
غذایــیاتاقبازرگانیتهران/۷-عضویتدرکمیســیونکشــاورزيوصنایعغذایياتاقایرانبهعنواننایــبرئیس/8-نمایندهاعضادر
ســازمانامورمالیاتيشــهرتهران/۹-کاهشضریبمالیاتيوارداتگوشــتاز14درصدبه10درصد/10-مبادلهتفاهمنامههمکاريبا
نهادهايغیردولتيداخلکشــورونیزانجمنهاوشــرکتهايصادرکنندهازکشــورهايبرزیلوفرانسه/11-انجاماقداماتاعتبارسنجي
وممیــزيشــرکتهايصادرکنندهخارجيوکشــتارگاههايطرفقرارداد/12-برگــزاريهمایشهاوهماندیشــيهايتخصصيبهصورت
ادواريبااعضاودســتگاههاياجرایي/1۳-تشــکیلکمیســیونهايتخصصيانجمندرزمینهآموزشومدیریتواردات/14-شرکتدر
همایشهايتخصصيداخلوخارجکشور/15-تشکیلکمیتههايتخصصيوارداتگوشتودامزنده/16-ارائهمشاورههايتخصصيبه
اعضاوشرکتهايواردکننده/1۷-برگزاريمنظمجلساتهفتگيبادستگاههايحاکمیتيجهتپیگیريمطالباتاعضا/18-ایجادشبکههاي
اطلاعرســانيوبانکاطلاعاتاعضا/1۹-برگزارينشســتهايتخصصيوانجاممذاکراتتجاريرودرروباهیأتهايخارجي/20-اعزام

هیأتهايتجاريبهکشورهايدارايپتانسیلهايصادراتيواعزامگروههايتخصصيجهتمطالعاتمیداني.

انجمنواردکنندگانفرآوردههايخامدامي



صادرات 700 هزار تن آهن و فولاد ایران به عمان
رایزن بازرگانی ایران در عمان، اعلام کرد: طی 9 ماهه نخست امسال حدود 
400 میلیــون دلار صادرات غیرنفتی به عمان داشــتیم که نیمی از آن را 

محصولات آهن و فولاد به خود اختصاص داده است.
وی افزود: در 9 ماهه امسال 200 میلیون دلار آهن و فولاد به عمان صادر شده 
که نســبت به مدت مشابه پارسال رشد داشت. در این مدت خط کشتیرانی 
خرمشهر به بندر صحار عمان افتتاح و مقرر شد هر 15 روز یک بار یک کشتی 

باری در این مسیر تردد کند؛ بنابراین 15 دی ماه یک کشتی باری 286 کانتینری وارد عمان شد.

هدفگذاری تجارت ۵0 میلیارد دلاری ایران و چین در ٢0١٨
رییس اتاق مشــترک ایران و چین گفــت: حجم مبادلات تجارت ایران و 

چین در سال 2018 حدود 50 میلیارد دلار هدفگذاری شده است.
عســگراولادی از هدفگذاری دستیابی به تجارت 50 میلیارد دلاری در سال 
2018 خبر داد و گفت: برای دستیابی به این هدف، اقداماتی صورت گرفته و 
دراین باره سال 2018 در 4 نمایشگاه چین شرکت می کنیم و هرماه پذیرای 
یک هیأت اقتصادی چین خواهیم بود. وی با تاکید بر جذب ســرمایه گذار 

از چین افزود: جذب سرمایه گذاری رویکردی است که در طوفان های سیاسی آسیب نمی بیند.
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اخبار مجامع

مجمع عمومی عادی سالیانه 
 انجمن واردکنندگان دارو

 و مواد بیولوژیک دام برگزار شد
در مجمــع عمومــی عــادی ســالیانه انجمــن 
ــه  ــک دام، ک ــواد بیولوژی ــدگان دارو و م واردکنن
ــده  ــور نماین ــا حض ــاه ب ــن م ــنبه 3 بهم ــه ش س
اتــاق ایــران برگــزار شــد، اعضــای هیــأت مدیــره و 

ــدند. ــاب ش ــه انتخ ــان اتحادی بازرس
در مجمــع عمومــی عــادی ســالیانه ایــن 
ــره  ــأت مدی ــای هی ــن اعض ــرای تعیی ــن ب انجم
و بازرســان انجمــن انتخابــات برگــزار شــد و 
ــا  ــر رض ــده »امی ــت آم ــه دس ــاس آرای ب براس
اصفهانــی«،  معصومــی  »مهــدی  بیدگلــی«، 
مصطفــوی«،  »علیرضــا  منتصــر«،  »کامیــار 
»عباســعلی اســعدیان« بــه عنــوان اعضــای 
اصلــی هیــأت مدیــره و »ســیدرضا میرســلیمی« 
اعضــای  عنــوان  بــه  آجیلچــی«  »پژمــان  و 
انتخــاب شــده و  علی البــدل هیــأت مدیــره 

ــد.  ــمت کردن ــول س قب
همچنیــن »محمد مهــدی تقــی زاده« بهعنوان 
ــه  ــای« ب ــر خ ــیامک گوه ــی و »س ــازرس اصل ب
عنــوان بــازرس علــی البــدل انجمــن واردکنندگان 
 دارو و مــواد بیولوژیــک دام برگزیــده شــده و قبول 

سمت کردند.

مجمع عمومی عادی سالیانه 
 شورای ملی زیتون 

برگزار شد
در مجمــع عمومــی عــادی ســالیانه شــورای 
ملــی زیتــون کــه یکشــنبه 15 بهمــن مــاه ســال 
ــزار  ــران برگ ــاق ای ــده ات ــا حضــور نماین جــاری ب
شــد، اعضــای هیــأت مدیــره و بازرســان اتحادیــه 

ــدند. ــاب ش انتخ
ــای  ــری، اعض ــس از رای گی ــه پ ــن جلس در ای
هیــأت مدیــره و بازرســان انجمــن انتخــاب شــدند 
و براســاس آرای بــه دســت آمــده »مهــدی صفری 
ــا«، »مهــدی  ــی نی ــور«، »ســید جعفــر طبطبای پ
عباســی«، »علــی فــلاح« و »یونــس قاســمی« بــه 
ــره و »احمــد  ــی هیــأت مدی عنــوان اعضــای اصل
جبــری« و »غلامرضــا شهســوار« بــه عنــوان 
اعضــای علــی البــدل هیــأت مدیــره انتخاب شــده 

و قبــول ســمت کردنــد. 
دســت  بــه  نتیجــه  براســاس  همچنیــن 
آمــده، »علــی النقــی رســولی « بــه عنــوان 
شــفیع  محمــد  »ســید  و  اصلــی  بــازرس 
موســوی« بــه عنــوان بــازرس علــی البــدل 
ــول  ــده و قب ــده ش ــون برگزی ــی زیت ــورای مل  ش

سمت کردند.

اخبار تشکل ها

                 نام اعضای هیأت مدیره: 
                                          علــی بخشــی، رئیــس هیــأت مدیــره / پیــام باقــری، نایــب رئیــس / نصــرالله رهنمــا، نایــب رئیــس / مســعود ســعادتی،
                                         خزانــه دار/ مهــدی مســائلی، منشــی / جمشــید بردبــار، محمــد بهــزاد، حمیــد رضا صالحی، ســید مهــدی مدنی، علیرضا

                              وفایی و سعید مهذب تراب سایر اعضای اصلی هیأت مدیره .

 اهداف، وظایف و چشــم اندازها:این تشــکل با اتکا به توان و کار جمعی مدیرانی که در قالب مؤسســین و بنیانگذاران آن گرد هم آمده 
بودند، به ســرعت گســترش یافت. تدوین استراتژی اولین گام برای توسعه پایدار تشــکلی بود که در سال ١3٨3 به سندیکای صنعت برق 
ایران تغییر نام داد. ایجاد کمیته های تخصصی و عمومی فراخور نیازها و حوزه فعالیت اعضا، گســترش و برنامه ریزی برای عضوگیری و تعامل 
فعال با ســازمان ها و نهادهای مرتبط در دولت، مجلس، اتاق بازرگانی و ســایر ســازمان های مرتبط، ســندیکا را روی ریل رشــد و توسعه قرار 
داده اســت.روند صعــودی فعالیت های ســندیکا با افزایش اعضای آن تا مرز ۵00 شــرکت و ایجاد ٢0 کمیته تخصصــی و عمومی فعال ادامه 
یافته که البته برقراری تعامل فعال و ســازمان یافته با اعضا و گســترش رسانه های سندیکا، بر توان این تشکل بیش از پیش افزوده است. 
پیگیری منافع مشــترک و بهبود محیط کســب و کار اعضا، توسعه بازار کســب و کار و صادرات اعضای سندیکا، انجام پژوهش  های راهبردی و 
تخصصی صنعت برق، پیگیری و توســعه برنامه های اطلاع رســانی و روابط عمومی سندیکا و توسعه عضویت با اتکا به گسترش خدمات سندیکا 
به شــرکت های عضو از جمله مهمترین اهدافی اســت که برنامه های این تشــکل بر اســاس آنها پی ریزی شده اســت. در همین راستا اجرای 
پروژه های بهبود محیط کســب و کار اعضا، پیگیری منافع مشــترک شــرکت های عضو، پیگیری مطالبات معوق اعضای سندیکا از دولت، افزایش 
قدرت تاثیرگذاری و نفوذ سندیکا بر نهادهای تصمیم گیر و سیاستگذار کسب و کار و نیز تعریف همکاری های مشترک و تأمین مالی پروژه های 

صنعت برق در جهت خروج اعضا از رکود در دستور کار سندیکا قرار گرفته است.

 عملکرد و دستاوردها: توسعه فعالیت های دبیرخانه با حدود 30 نفر منابع انسانی تمام وقت و سازماندهی کمیته ها با مشارکت داوطلبانه 
اعضــا در کمیته هــا، موفقیت هایی اســت که علیرغم رکود حاکم بر صنعت برق به دســت آمده اســت. این روند با تغییر ســاختار ســندیکا و 
راه انــدازی معاونت هــای اجرایی، پژوهش و برنامه ریزی و کمیته ها ادامه یافته که یکی از نتایج آن تدوین یک ســند راهبردی ارزشــمند در 
معاونت پژوهش ســندیکا اســت. سندیکای صنعت برق ایران با تدوین سند راهبردی کسب و کارهای صنعت برق، مسیر جدیدی را در حوزه 
تشکلی آغاز کرده است. این سند با مشارک گسترده نخبگان، مدیران ارشد، پیشکسوتان و پژوهشگران صنعت برق و هزاران نفر ساعت کار 
تدوین و به اتاق بازرگانی ارائه شــد. این ســند بیش از هشت موضوع راهبردی را در خود جای داده و قرار است هر کدام از این موضوعات 
در قالب یک سند راهبردی جداگانه مورد بررسی و پژوهش قرار گیرد. سندیکای صنعت برق ایران که فعالیت خود را با ٢9 شرکت آغاز کرد، 
امروز با بیش از ۵00 شــرکت عضو یکی از بزرگترین تشــکل های اتاق بازرگانی ایران اســت و به عنوان یکی از بازوهای مشــورتی در دولت، 

مجلس و اتاق پذیرفته شده است.

سندیکای صنعت برق ایران

فدراسیون فناوری اطلاعات و ارتباطات ایران

                 نام اعضای هیأت مدیره: 
                                       محمدرضا طلایی )رئیس هیأت مدیره( / افشــین کلاهی)نایب رئیس هیأت مدیره( / ویدا ســینا)خزانه دار( / ســعید 
                                           رســول اف )عضــو هیــأت مدیــره( / عبدالرضــا نــوروزی )عضــو هیــأت مدیــره( / ســید حســن میر طاهــری )بازرس( 

                              مرتضی کوهنورد )دبیر کل( / شهرام حاج قربانی )عضو علی البدل هیأت مدیره( / سفار )عضو علی البدل هیأت مدیره(

 اهداف، وظایف و چشــم اندازها: فدراســیون فناوری اطلاعات و ارتباطات ایران مجموعه ای از تشــکل های فعال در حوزه فناوری اطلاعات 
و ارتباطات اســت که به منظور ارتقا جایگاه و نقش بخش خصوصی در توســعه اقتصادی کشــور، تقویت فرهنگ کارآفرینی و روحیه کار جمعی، 
ساماندهی امور مربوط، استفاده از تجربیات علمی و عملی دست اندر کاران و تبادل نظر و ارتباط نزدیک با تشکل های عضو و به هنگام نمودن آن 
برای نیل به اهداف قانونی توسعه و دفاع از حقوق و منافع مشروع و قانونی اعضا و بهره گیری و استفاده از خرد جمعی و تقویت و ارتقا نقش و 
جایگاه مدیریت. اهداف فدراسیون عبارتست از: ساماندهی امور مربوط به واردات / ترویج، توسعه و تقویت فرهنگ و روحیه تشکل گرایی / 
بهره گیری از خرد جمعی / بهبود محیط کسب و کار اعضا / تقویت مدیریت علمی و دانش محور در تشکل ها و بنگاه های اقتصادی / مشارکت موثر 
در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی های مرتبط با حوزه واردات / کمک موثر به تقویت بخش خصوصی و نقش مثبت آن در اقتصاد و فرهنگ ملی/ 

ایجاد محیط و فضایی مناسب برای تعامل و همکاری با دولت و تلاش برای کاهش تصدی گری دولت در عرصه اقتصاد و...
وظایف فدراسیون عبارتست از: دفاع از حقوق و منافع مادی و معنوی اعضا / حفظ و ارتقای حیثیت حرفه ای اعضا / جمع آوری اطلاعات، دانش 
و فناوری/ توســعه مشــارکت بخش خصوصی در فرآیندهای تصمیم گیری و سیاســتگذاری عمومی / ارتقا، پشتیبانی و حمایت از دسترسی به 
بازارهای جدید / برقراری و توسعه ارتباطات بین المللی اعضا / توسعه هماهنگی و همکاری میان اعضا بمنظور ایجاد صدای واحد / پاسخگویی 
موثر و بموقع به درخواست های وزارتخانه ها، سازمان ها، نهادهای دولتی و اتاق / رساندن صدای اعضا به افکار عمومی / ارائه خدمات حقوقی 
و مشــورتی و آموزشــی به اعضا / تهیه و تدوین، پیگیری و اجرای اســتراتژی توســعه ســطح فعالیت فدراســیون / کمک به توسعه مدیریت 
کارآفرین و افزایش بهره وری / آشــنا ســاختن جامعه تحت پوشــش تشکل با استراتژی ها و سیاســت های ملی و ضرورت های آن برای ایفای 
نقشــی که تشــکل ها در چارچوب سیاســت ها دارند. / انعقاد تفاهم نامه همکاری در زمینه های صنعتی، آموزشی، تحقیقاتی و سایر موضوعات 
مرتبط با حوزه فعالیت فدراســیون با ســازمان ها و مؤسســات دولتی، خصوصی و مراکز علمی / نقش موثر برای تدوین اســتانداردها در حوزه 

فعالیت فدراسیون / کمک به تشکل های زیر مجموعه از لحاظ علمی و مدیریتی و...

 عملکرد و دستاوردها: توسعه اقتصادی و رشد صنعت در حیطه ای که ارتباط مستقیم و مستمر آن با دانش نوین بر کسی پوشیده نبوده و از 
اهمیت بسیار بالایی برخوردار است. تغییرات سریع فناوری در این حوزه استفاده از دانش به روز و مطالعات به هنگام را ضروری کرده است.جهت 
دســتیابی به مســیر درست، شناخت ویژگی فعلی بازار و چالش های توســعه داخلی و راهکار های توسعه خارجی آن در دستور کار فدراسیون قرار 
دارد .لازم به ذکر اســت که توجه به وضعیت فعلی شــرط لازم برای توسعه این بخش است ولی بدون آینده پژوهی، امکان تناسب عرضه و تقاضا 
به آسانی در دسترس نخواهد بود.بر این اساس 7 اولویت پژوهشی برای فدراسیون پیشنهاد شده است: ١. تهیه بسته دوره ای از وضعیت فعلی 
ICT کشور ٢. بررسی چالش های پیشروی تولیدات ICT کشور 3. بررسی وضعیت فعلی صادرات و واردات ICT کشور 3. بررسی راهکار های توسعه 
 .6 ICT و زیر ساخت های مربوطه در صنایع غیر ICT کشور 4. آینده پژوهی ۵. بررسی روش های ارتقای به کار گیری محصولات ICT صادرات محصولات
بررسی و ارتقای نقش صنعت ICT در توسعه پایدار 7. برپایی پاویون ملی فناوری اطلاعات و ارتباطات ایران و حضور در مجامع بین المللی ٨. تشکیل 
کارگروه های بررســی بازارهای هدف صادراتی برای اســتفاده از پتانسیل تولید داخلی صنعت ICT کشور 9.ایجاد ارتباط مستمر با واحدهای تجاری 

فناورانه کشورهای هدف در راستای گسترش صادرات.
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اخبــــار

 اعزام هیأت تخصصی 
به نمایشگاه برق خاورمیانه

ســندیکای صنعت برق ایران در نظر دارد با کسب 
مجوز سازمان توسعه تجارت ایران، هیأتی تخصصی 
متشــکل از فعالان حــوزه صنعت بــرق ایران را 
همزمان با برگزاری نمایشگاه بین المللی خاورمیانه، 
موســوم بــه Middle East Electricity 2018، در 
فاصله زمانی 15 الی 17 اســفند ماه سال جاری به 
دبی، اعزام کند. بازدید از نمایشگاه و انجام مذاکرات 
تجاری با فعالان این حوزه از جمله برنامه های این 

هیأت خواهد بود.
شایان ذکر اســت این نمایشگاه در فضایی بالغ 
بــر 60 هزار متر مربع و مشــارکت بیش از 1000 
شــرکت از کشــورهای مختلــف در مرکز تجارت 
جهانی دبی برگزار می شود. علاقه مندان می توانند 
برای کسب اطلاعات بیشتر به تارنمای سندیکا به 

نشانی www.ieis.ir رجوع کنند.

راه اندازی کریدور ترانزیتی 
کابل- تهران- استانبول

با موافقت اعضای اکو، کریدور 
حمل ونقلــی کابــل -تهران- 
استانبول در قالب همکاری های 

این سازمان اجرایی می شود.
مدیــرکل دفتــر ترانزیت و 
حمل ونقــل وزارت تجــارت و 

صنایع افغانســتان گفت: در بیســت و هشتمین 
برنامه ریزی منطقه ای سازمان  نشســت شــورای 
همکاری اقتصادی )اکو( که آذرماه ســال جاری در 
اسلام آباد پاکســتان برگزار شد، پیشنهاد تأسیس 
کریــدور کابل - تهران - اســتانبول مورد موافقت 
قرار گرفت. ســیدیحیی اخلاقی در حاشیه نهمین 
اجلاس منطقه ای ترانزیت و حمل ونقل کشورهای 
عضو سازمان همکاری اقتصادی )اکو( در اسلام آباد 
پاکســتان افزود: بحث های تخصصی و راهکارهای 
راه اندازی این کریدور حمل ونقل در نهمین اجلاس 
منطقــه ای ترانزیت و حمل ونقل کشــورهای عضو 
ســازمان همکاری اقتصادی ›اکو‹ در اســلام آباد 
پاکســتان بررسی می شــود تا بتوان گامی مثبت 
در زمینه گســترش همکاری منطقــه ای و رونق 
اقتصادی کشــورهای عضو برداشته شود. مدیرکل 
دفتر ترانزیت و حمل ونقل وزارت تجارت و صنایع 
افغانستان در بخش دیگری از سخنانش با تشریح 
ضرورت گسترش همکاری کشورهای منطقه به ویژه 
در زمینه ترانزیت و رونق صنعت حمل ونقل گفت: 
هر چه در زمینه رونق این صنعت همکاری و تعامل 
و برنامه ریزی شــود، تجارت منطقه ای و دوجانبه 
نیز بین کشــورها افزایش می یابد. وی اضافه کرد: 
لازم اســت در زمینه کاهش عوارض ترانزیتی بین 
کشــورهای عضو اکو و آسان شدن روند صدور ویزا 
در بین اعضا اقدامات فوری انجام شــود تا تجارت 

بین این کشورها نیز رونق بیشتری گیرد.
بر اساس این گزارش نهمین اجلاس منطقه ای 
ترانزیت و حمل ونقل کشــورهای عضو ســازمان 
همکاری اقتصادی )اکو(  سه شــنبه 25 بهمن ماه 
1395 با حضور هیأت ایرانی در اسلام آباد پاکستان 
گشایش یافت. کارشناسان 10 کشور عضو سازمان 
همکاری های اقتصادی )اکو ( در اسلام آباد پایتخت 
پاکســتان گرد هم آمدند تا در مدت زمان سه روز 
برگزاری این اجلاس، راهکارهای رونق حمل ونقل 

جاده ای بین کشورهای عضو را بررسی کنند.

دهمین نمایشگاه بین المللي طلا، نقره، جواهر، ساعت وصنایع 
وابسته 13 الي 16 دي ماه با مشارکت بیش از 170شرکت در  

حوزه هاي طلا، جواهر و نقره برگزار شد. 
درافتتاحیه این نمایشــگاه نایب رئیس اتاق ایــران، دبیرکل اتاق ایران 
و معاون تشــکل هاي اتاق ایران حضور داشــتند. فضای این نمایشگاه 
بیــش از 13 هزارمتر مربــع بود و در آن علاوه بر شــرکت های ایرانی 
 بیش از 6 شرکت از کشــورهاي آلمان  سوئیس، ایتالیا، ترکیه وبلژیك

حضور داشتند. 
دهمین نمایشــگاه طلا وجواهر نســبت به ســال هاي گذشــته از نظر 
کیفی و کمی در حدود 30 درصد رشــد داشــت و به عنوان بزرگترین 
نمایشگاه طلا وجواهر در ایران شناخته می شود. اتحادیه تولیدکنندگان 
وصادرکنندگان طلا، جواهر، نقره وسنگ هاي قیمتي ایران، برگزارکننده 
این نمایشــگاه بود که جز تشکل هاي اتاق ایران به شمار می آید. هدف 
از برگزاري این نمایشــگاه ارائه توانمندي هاي این صنعت در حوزه هاي 
مختلــف، ارتقا و بهبود فضاي کســب وکار در این صنعت بود. اتحادیه 
طلا و جواهر به دنبال آن اســت که این هنــر- صنعت با حمایت هاي 

مســؤلان بتواند به جایگاه ویژه اي در دنیا دست پیدا کند و با صادرات 
 محورقــرار دادن این بخش هم در ایجاد اشــتغال و هــم در ارزآوري 

گام هاي مفیدي بردارد.

با مشارکت بیش از 17٠شرکت

، نقره  دهمين نمايشگاه بين المللی طلا
 و صنايع وابسته برگزار  شد

بــا توجــه بــه اینکــه مجلــس تصمیم 
ــال  ــوخت را در س ــای س ــت به گرف
آینــده ثبــات نگــه دارد ایــن ســئوال مطــرح 
ــت  ــم مصلح ــن تصمی ــا در ای ــه آی ــد ک ش
ــردم.  ــت م ــا رضای ــده ی ــاظ ش ــی لح عموم
چراکــه طــی ســالهای گذشــته همواره بــا آغاز 
ــش  ــز افزای ــوخت نی ــای س ــد، به ــال جدی  س

پیدا می کرد. 
از طرفـی ایـن سـئوال قدیمـی همچنـان 
مطـرح اسـت کـه چرا هر سـال با گران شـدن 
بهـای سـوخت، دیگـر کالاها نیـز افزایش چند 
برابـری قیمـت پیـدا می کننـد؟ و چـرا ناگهان 
امسـال همـه چیز تغییر کـرد و مجلس از خیر 
گذشـت؟  انـرژی  حامل هـای  بهـای  افزایـش 
تقربیـا بعـد از اتفاقاتـی کـه در سـطح جامعـه 
پـس از گران شـدن قیمت تخم مرغ در کشـور 
رخ داد، مجلـس اعـلام کـرد که بهای سـوخت 

در سـال آینـده تغییـر نمی کند.
آرش نجفــی، رئیــس انجمــن بهینه ســازی 
مصــرف انــرژی و نایب رئیــس کمیســیون 
انــرژی اتــاق ایــران تأکیــد می کنــد: از آنجایی 
کــه اســتراتژی انــرژی از ابتــدا درســت تبییــن 
ــه،  ــن زمین ــری در ای ــر تصمیم گی ــده ه نش
چــه منجــر بــه کاهــش و چــه افزایــش 
ــه  ــد منجــر ب  قیمــت ســوخت شــود، می توان

آسیب هایی شود.
وی بـا بیـان چنـد سـئوال کلـی بـه ایـن 
طـول  در  متأسـفانه  کـه  می رسـد  نتیجـه 
بهـای  افزایـش  علی رغـم  گذشـته  سـال های 
حامل هـای انـرژی، نتایـج دلخـواه بـه دسـت 
نیامـده اسـت. ایـن فعـال اقتصـادی می گوید: 
آیـا جـز این اسـت کـه بـا افزایش قیمـت تنها 
سـومدیریت های خـود را جبـران می کنیـم. یا 
جـز این اسـت کـه مدیـران بـا احتسـاب پول 

بیشـتر از نظـر ریالـی می تواننـد کمبودهـای 
روزمـره را رفـع کننـد؟ آیـا توانسـتیم بـه طور 
مصـرف  در  اقتصـادی  سـاختارهای  بنیـادی 
سـوخت را اصـلاح کنیم؟ آیا صنایـع خودروی 
کشـور را مجبـور کردیـم کـه میـزان مصـرف 
سـوخت را در خودروهـا کاهـش دهنـد؟ آیـا 
توانسـتیم از محـل درآمـد فـروش بنزیـن و 
حمل ونقـل  زیرسـاخت  آن،  قیمـت  افزایـش 
شـهری و عمومـی کشـور را تقویـت کنیـم؟ 

پاسـخ همـه ایـن سـئوالات منفـی اسـت.
ایــن عضــو هیــأت نماینــدگان اتــاق ایــران 
از  معتقــد اســت کــه ســوخت درصــدی 
ــه  ــی ب ــد ول ــمار می آی ــه ش ــور ب ــاد کش اقتص
ــه دلیــل رصــد نکــردن  محــض افزایــش آن ب
بخش هایــی کــه بــا آن درگیــر هســتند، دچــار 
مشــکلات جــدی می شــویم. نجفــی می گویــد: 
ــران  ــل از گ ــد قب ــن حــوزه بای کارشناســان ای
ــت  ــرژی موقعی ــای ان ــای حامل ه ــدن به ش
ــت،  ــن اس ــه ممک ــی ک ــر بخش ــور و ه کش
ــذارد  ــر بگ ــر آن اث ــوخت ب ــای س ــش به افزای
را مطالعــه کننــد. بایــد میــزان اثرگــذاری ایــن 
افزایــش قیمــت در همــه بخش هــا بــه صــورت 
دقیــق و کارشناســی پیش بینــی شــود و پــی از 

اعمــال قیمــت جدیــد، نظــارت کافــی روی آن 
صورت گیــرد. حوزه هــا 

ایـن فعـال اقتصـادی می افزاید: بـرای مثال 
بایـد بدانیـم کـه 20 درصـد افزایـش قیمـت 
در سـوخت چنـد درصـد در قیمـت تاکسـی 
اثـر می گـذارد و یـا چنـد درصـد در هزینـه 
حمل ونقـل کارکنـان یك شـرکت تأثیـر دارد. 
وقتـی ایـن مطالعـه دقیـق اتفـاق افتـد، دیگر 
دچـار تـورم لجام گسـیخته در همـه حوزه هـا 

بود. نخواهیـم 
نایب رئیـس کمیسـیون انـرژی اتـاق ایـران 
تأکیـد می کنـد: به دلیـل نگرانی از بـروز تورم 
پـس از افزایـش قیمت سـوخت، مسـئولان به 
جـای حل مسـئله، صـورت آن را پـاک کردند. 
امـا مگـر می شـود ایـن داسـتان را بـه همیـن 

منـوال ادامه داد.
وی اعتقـاد دارد در اسـتراتژی درسـت باید 
ایـن افزایش قیمـت رخ دهد، فرامـوش نکنیم 
کـه بهـای انـرژی در ارتبـاط کامـل بـا بهـای 
بین المللـی ایـن محصول اسـت و بنابراین باید 
قیمـت داخـل را بـا بهـای جهانیـان هماهنگ 
کنیـم. اگـر ایـن هماهنگـی رخ ندهـد عده ای 
کـه انحـراف اقتصادی دارند دسـت بـه قاچاق 
سـوخت می زننـد. در سـال جـاری کـه ارزش 
ریال نسـبت بـه دلار کاهش یافـت، باید بهای 
سـوخت را برای هماهنگی با بهـای جهانی آن 

افزایـش دهیم.
نجفــی از بی توجهــی مســئولان کشــور 
نســبت بــه آنالیــز و تحلیــل دقیق بازار ســوخت 
انتقــاد کــرد و گفــت: مدیریــت نفــوذ نداریــم و 
مســائل را بــه صــورت مویرگــی بررســی 
نمی کنیــم و در نهایــت دولــت و مجلــس از 
تــرس بــروز تــورم بــه طــور کل موضــوع افزایش 

ــد. ــا می کنن ــت را ره قیم

تصمیم برای تثبیت بهای سوخت در سال 97

قیمت سوخت باید با قیمت جهانی آن هماهنگ باشد
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